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sportowy — str. 3
Boisko sportowe z budynkiem zaplecza oraz 
plac o nawierzchni bezpiecznej z zewnętrz
nymi urządzeniami sprawnościowymi po
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Projekt budżetu Krakowa na rok 2025 nie jest 
planem łatwym i w dużej mierze wynika z za
stanej kondycji finansowej miasta, a ta nie
stety nie jest dobra
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SKLEP ZABAWKOWO 
-PAPIERNICZY 

„PAPIRUS” ZAPRASZA 
do nowej siedziby na pl. Targowym 

„Piast” (paw. 20, 21, 22) 
WIELKI POWRÓT DO STAŁYCH KLIENTÓW 

(DAWNIEJ OS. BOHATERÓW WRZEŚNIA)

Sklep czynny: 
pon-pt. 10:00-19:00, 

sb. 10:00-14:00

ARTYKUŁY PAPIERNICZE I ZABAWKI, PIECZĄTKI, 
WIZYTÓWKI, TERMONADRUKI, GRAWEROWANIE

http://www.glos-tn.krakow.pl
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PARK WOŹNICÓW W NOWEJ ODSŁONIE
Zakończyły się prace budowla
ne kolejnego etapu parku Woź
niców na podstawie koncep
cji opracowanej w 2022 roku. 
Znalazły się w nim ścieżki spa
cerowe, pumptrack oraz pola 
do gry w boule, które powstały 
w strefach pomiędzy drze
wami, wkomponowując się w 
istniejącą zieleń, a wszystko 
to w ramach projektu z bu
dżetu obywatelskiego. Cały 
teren został zaprojektowany z 
uwzględnieniem potrzeb osób 
z niepełnosprawnościami, bez 
barier czy też przeszkód. Na 
pełny efekt trzeba będzie po
czekać do wiosny, kiedy za
kwitną posadzone rośliny i po
jawi się zasiana trawa. Zarząd 
Zieleni Miejskiej informuje, że 
teren pozostanie jeszcze przez 
pewien czas ogrodzony, aby 
zasiana trawa miała szansę 
wyrosnąć.
W poprzednich latach przy ul. 
Sołtysowskiej 11a powstał „Plac 
zabaw i siłownia na świeżym 

powietrzu - ścieżka zdrowia” 
również w ramach BO.
Park Woźniców to teren dla 
którego w 2022 roku opraco
wana została spójna koncepcja 
zagospodarowania. Najwięk
szą wartością tego założenia 
jest połączenie zielonym ko
rytarzem Łąk Nowohuckich 
oraz parku Lotników, czyli 
dwóch największych i najważ
niejszych terenów zielonych 
północno-wschodniej części 
iasta. Dzięki czemu mieszkań
cy miasta zyskają dostęp do 
prawie 19,3 ha zieleni. Głów
ne założenia tej koncepcji to 
park o charakterze linearnym, 
naturalistyczno-ruderalny z 
elementami edukacyjnymi, 
rozrywkowymi, sportowymi i 
wypoczynkowymi. Park Woź
niców już w tej chwili stanowi 
cenny korytarz migracji dzikiej 
zwierzyny oraz ciąg przewie
trzający pomiędzy powstają
cymi osiedlami mieszkalnymi.
(f)Fot. Zarząd Zieleni Miejskiej

i DYŻUR i
W GŁOSIE

Z dziennikarzami można kon
taktować się za pomocą poczty 
e-mail.
Redaktor Jan Franczyk.
Adres e-mail: 
franczykjan@gmail.com

ZOSTAŃ WOLONTARIUSZEM HIPOTERAPII
Jeżeli masz wielkie serce, chcesz się po
czuć potrzebny, chcesz pomóc, chcesz 
dać coś z siebie innym, lubisz ludzi i 
zwierzęta, zostań wolontariuszem na 
zajęciach hipoterapii. Ognisko TKKF 
„Przyjaciel Konika”, fort 49 1/4 „Grę- 
bałów”, organizacja pożytku publicz
nego zaprasza wszystkich chętnych do 
uczestnictwa w grupach wolontariuszy 
pomagających przy hipoterapii. Wejście 
do fortu od strony ul. Kocmyrzowskiej 
przy pętli Wzgórza Krzesławickie. Za
kres obowiązków: opieka nad dzieć
mi w czasie zajęć, asekuracja i pomoc 
w wykonywaniu ćwiczeń, współpraca 
z hipoterapeutą w zakresie przebiegu 
zajęć, opieka nad końmi. Bliższe infor
macje: tel. 604-077-669; strona: www. 
przyjacielkonika.pl. Projekt „Rehabilita
cja dzieci i młodzieży niepełnosprawnej 
- hipoterapia” dofinansowany jest ze 
środków Państwowego Funduszu Re
habilitacji Osób Niepełnosprawnych.

(mp)

Kronika pamięci

Leokadia CEBULA, lat 82
Teresa CHLIPAŁA, lat 89
Marianna DONIEC, lat 83
Kazimiera DROBNIAK, lat 85
Stanisława DUTKO, lat 94
Elżbieta FORTUNA, lat 90

Renata GŁADYSZ, lat 49 
Krzysztof KIĘDRACHA, lat 66
Helena KONIUSZY, lat 94
Ewa KRUCZEK, lat 65
Ewa KWATERCZAK, lat 64
Władysława LIPA, lat 94

Marcin NIEDOPYTALSKI, lat 64
Tadeusz NOSEK, lat 90
Waldemar PAJĄK, lat 42
Grzegorz PARUCH, lat 63
Władysław PIASECZNY, lat 75
Czesław PTAK, lat 70

Irena SKOWRON, lat 97 
Maria WARZECHA, lat 89 
Wiesław WITTICH, lat 76 
Adamina WOJDYŁO, lat 90
Ryszard WÓJCIK, lat 52

REKLAMA

I ::<v. POGRZEBOWYCH
TRADYCJE OD 1981 ROKU

CAŁĄ DOBĘ 12 4111111
również w 12 222 00 30

Niedziele i Święta 12 658 2111 ul.Rakowicka 33a
12 412 89 83

Kompleksowe Usługi Pogrzebowe
- Całodobowy odbiór osób zmarłych z domów rodzinnych, szpitali, domów opieki, hospicjów
- Przechowywanie ciał zmarłych we własnej chłodni
- Kremacje, certyfikowane balsamacje,
- Reprezentujemy Rodzinę w urzędach, instytucjach, kancelariach kościelnych i zarządach cmentarzy
- Dokonujemy wszelkich opłat związanych z pogrzebem
- Bezgotówkowe rozliczanie pogrzebu w ramach zasiłku pogrzebowego

ul.Dolnych Młynów
12 632 11 22

ul.Reduta 3B
12 222 50 49 Cm. Batowice

12 413 63 46

ul.Wrocławska 8
12 631 77 95

Krakowskie Krematorium 
ul.Wielogórska 20 

12 413 33 33

Cm. Grebałów
12 645 14 35

Sieroszewskiego 5
12 686 61 45 

cała dobę

ul.Ćwiklińskiei 10
606 793 279ul.Bieżanowska 24

12 658 2111 
cała dobęGwarantujemy najlepsze ceny usług pogrzebowych www.karawan.pl
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BUDOWA KOMPLEKSU SPORTOWEGO NA 
OS. WOLICA CORAZ BLIŻEJ

Boisko sportowe z budynkiem za
plecza szatniowo-socjalnego oraz 
plac o nawierzchni bezpiecznej 
z zewnętrznymi urządzeniami 
sprawnościowymi powstaną na 
osiedlu Wolica (ul. Drożyska/ul. 
Plażowa). Zarząd Infrastruktury 
Sportowej w Krakowie podpisał z 
wykonawcą umowę na realizację 
zadania. Za kwotę 8 302 500,00 
złotych brutto, wykonawca wy
łoniony w drodze postępowania 
przetargowego - Galicja Sport Sp. 
z o.o. - zobowiązany jest zrealizo
wać inwestycję w czasie 20 mie
sięcy (do 7 września 2026 r.). W ra
mach zadania, w celu zapewnienia 
właściwej obsługi komunikacyjnej 
inwestycji, przebudowany i roz
budowany zostanie fragment ul. 
Plażowej.

Zakres prac:
- budowa boiska sportowego do 
piłki nożnej o nawierzchni ze 
sztucznej trawy o polu gry 100 x 
60 m, z dwoma wiatami dla za
wodników, wiatą medyczną oraz 
tablicą wyników, z 6 masztami 
oświetleniowymi; wokół boiska 
powstaną piłkochwyty o wysoko
ści 6 m oraz po stronie północnej 
widownia na max 100 osób (dwie 
widownie trzyrzędowe w kon
strukcji stalowej po ok. 50 miejsc);
- budowa budynku zaplecza szat- 
niowo-socjalnego; budynek o po
wierzchni zabudowy 324,62 m2, 
wyposażony w fotowoltaikę;
- budowa placu o nawierzch
ni bezpiecznej poliuretanowej; 
plac o powierzchni 135,84 m2, 
z zewnętrznymi urządzeniami 
sprawnościowymi oraz place o 
nawierzchni ze żwiru gładkiego o 
powierzchni w sumie ok. 68,72 m2, 
ze stojakami na rowery;
- budowa, przebudowa i rozbu
dowa infrastruktury drogowej; 
powstanie plac manewrowy z 
miejscami postojowymi (35 sta
nowisk), chodniki, dojścia. Wy
konawca dokona przebudowy i 
rozbudowy odcinka ul. Plażowej. 
Powstanie droga o szerokości 5 m,

FORT MOGIŁA - PRZETARG NA DZIERŻAWĘ
Prezydent Krakowa ogłosił prze
targ na pięcioletnią dzierżawę 
nieruchomości zabudowanej for
tem nr 49 1/2a „Mogiła” przy ul. 
Igołomskiej 7. Zainteresowane 
podmioty mogą składać swoje 
oferty do 27 stycznia.

Przedmiotem przetargu ustne
go nieograniczonego jest działka 
przy ul. Igołomskiej 7, a także za
chowane formy ziemne i całość 
obiektów kubaturowych fortu nr 
49 1/2a „Mogiła”. Przetarg zosta
nie przeprowadzony 31 stycznia, 
o godz. 12.00 w siedzibie Zarzą
du Budynków Komunalnych przy 
ul. Bolesława Czerwieńskiego 16. 
Wcześniej, bo 15 stycznia, o godz. 
12.00 na terenie nieruchomości 
zostanie zorganizowana wizja 
lokalna, podczas której możliwe 
będzie zapoznanie się z obiektem 
oraz warunkami przetargu. Ofer
ty można składać od 27 stycznia, 
do godz. 15.00 na Dzienniku Po- 
dawczym ZBK przy ul. Czerwień-

z chodnikiem o szerokości 2 m po 
stronie inwestycji i poboczem o 
szerokości 0,75 cm po przeciwnej 
stronie, a także oświetlenie (słu
py o wysokości do 7 m). Rozbu
dowane i przebudowane zostanie 
skrzyżowanie ul. Drożyska z ul. 
Plażową;
- budowa infrastruktury technicz- 

skiego 16. Wadium należy wpłacić 
tak, aby tego dnia znajdowało się 
już na rachunku bankowym ZBK. 
Szczegóły dotyczące wszystkich 
warunków udziału w przetargu 
znajdują się na stronie interneto
wej zbk-krakow.pl.

Fort nr 49 1/2a „Mogiła” wbudo
wany został w latach 1895-96 jako 
niewielki fort międzypolowy do 
obrony bliskiej, stanowiący ele
ment trzeciego pierścienia for
tyfikacji Twierdzy Kraków. Jego 
zadaniem w układzie obronnym 
twierdzy była ochrona traktu san
domierskiego i skarpy wiślanej w 
Mogile oraz ochrona przedpola 
szańca „Wanda” wraz z kontrolą 
doliny Wisły.
Fort przetrwał w stanie dosyć 
dobrym, pozbawiony większości 
wyposażenia pancernego oprócz 
bramy. Jako najbardziej komplet
ny przedstawiciel tej klasy umoc
nień byłej Twierdzy Kraków, war
ty jest zachowania. Potwierdza to 

nej; montaż monitoringu i nagło
śnienia. Budowa i montaż małej 
architektury m.in. stojaków rowe
rowych, ławek i koszy na śmieci. 
Powstanie wewnętrzna kanaliza
cja deszczowa.
Zarząd Infrastruktury Sportowej 
w Krakowie złożył wniosek do 
Ministerstwa Sportu i Turystyki 

L

fakt wpisania całej nieruchomo
ści do rejestru zabytków pod nr 
A-105/M.
W latach 2009-2020 fort został 
poddany częściowemu remon
towi, podczas którego odtwo
rzony został pierwotny wygląd 
zewnętrzny, uzupełniono wypo
sażenie pancerne elewacji bloku 
koszar. Całość założenia obronne
go zabezpieczono przeciw zama
kaniu z fundamentów i od stropu. 

o dofinansowanie budowy kom
pleksu w ramach programu Spor
towa Polska - Program rozwoju 
lokalnej infrastruktury sportowej 
kwotą 3 000 000 zł. Inwestycja 
została wstępnie zakwalifikowana 
do dofinansowania.

(f)

Wnętrze zostało oczyszczone i 
przywrócono drożność wenty
lacji, zamontowano nowoczesną 
stolarkę okienną. Dzięki tym za
biegom zabudowania są suche. 
Prace finansowane były ze środ
ków Gminy Miejskiej Kraków oraz 
z dotacji Narodowego Funduszu 
Rewaloryzacji Zabytków Krakowa.

(f) 
Fot. materiały prasowe ZBK

T ydzień
FELIETON

JANA 
FRANCZYKA

DOBRA
PAMIĘĆ

Niezależenie od tego, jaką fi
lozofię życia wyznajemy, czy 
jesteśmy osobami wierzący
mi czy też nie, to niezależnie 
od tego wszystkiego, ważne 
jest jaką po sobie zostawia
my pamięć odchodząc z tego 
świata. Taka refleksja mnie 
naszła, gdy w ubiegłym ty
godniu w mediach społecz- 
nościowych znalazłem bar
dzo wiele ciepłych, a czasami 
wręcz chwytających za ser
ce wspomnień dotyczących 
zmarłego dokładnie rok temu 
ks. Tadeusza Isakowicza-Za- 
leskiego, gorliwego kapłana, 
kapelana podziemnej „Soli
darności” w latach, gdy zwią
zek ten był zdelegalizowany, 
opiekuna niepełnospraw
nych, działacza społecznego, 
zasłużonego dla środowiska 
Kresowian i polskich Ormian, 
poety i przyjaciela najsłab
szych, człowieka wielkiej 
wiary.
O tym, że pamięć o ks. Tade
uszu jest ciągle żywa przeko
nałem się jesienią ubiegłego 
roku, gdy wraz przebywają
cym akurat w Polsce Wojt
kiem Sukiennikiem, przyja-

Ksiądz Tadeusz
Isakowicz-Zaleski 
pozostawił po so
bie dobrą pamięć. 
Zostawił po sobie 

wiele dobra.

cielem Księdza, pojechałem 
na cmentarz do Rudawy, 
gdzie ks. Tadeusz jest pocho
wany. To był zwykły dzień 
pracy. Na cmentarzu było kil
ka osób porządkujących gro
by swoich bliskich. Ale gdy 
tylko zobaczyli, że idziemy do 
grobowej kaplicy, gdzie zło
żono trumnę z ciałem Księ
dza wszyscy do nas podcho
dzili i opowiadali nam o ks. 
Tadeuszu. Tak jakby jeszcze 
żył albo umarł akurat dzień 
wcześniej.
Ksiądz Tadeusz Isakowicz- 
-Zaleski pozostawił po sobie 
dobrą pamięć. Zostawił po 
sobie wiele dobra.

Jan L. Franczyk
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Ośrodek Kultury Norwida
+ 17 I, godz. 17:00 (Sektor Sztuki, Ośrodek Kultury Norwi
da, os. Górali 5) - Blue and Red. Wernisaż wystawy Sabi
ny Smoleń. Wstęp wolny.
+ 18 I, godz. 16:00 (Ośrodek Kultury Norwida, os. Górali 
5) - Studium Dziedzictwa Nowej Huty: Nowa Huta w oku 
kamery. Prowadzenie: Krzysztof Ridan. Wstęp: 30 zł/ 
osoba. Zapisy (do 17.01): nhlab@okn.edu.pl.
+ 18 I, godz. 17:45 (Ośrodek Kultury Norwida, os. Górali 5) 
- Studium Dziedzictwa Nowej Huty: Dziedzictwo prze
mysłowe - przypadek Nowa Huta. Prowadzenie: dr Jaro
sław Klaś. Wstęp: 30 zł/osoba. Zapisy (do 17.01): nhlab@ 
okn.edu.pl.
+ 23 I, godz. 10:00-12:00 (Kuźnia, os. Złotego Wieku 14) - 
Laboratorium światła. Teatr cieni dla dzieci - Warsztaty 
plastyczne i teatralne. Prowadzenie: Magdalena Lis, Pau
lina Strzoda. Wstęp: 15 zł. Zapisy: p.strzoda@okn.edu.pl, 
tel. 12 648 08 86.
+ 23 I, godz. 18:00 (Ośrodek Kultury Norwida, os. Górali 
5) - Od źródeł do ujścia - woda w Nowej Hucie. Prelek
cja. Prowadzenie: Robert Waradzyn. Wstęp wolny. Dofi
nansowano ze środków Dzielnicy XVIII Nowa Huta.

Klub 303, os. Dywizjonu 303 1
+ 18 I, godz. 10:00-15:00 - Cyrkowa Sobota. „Styczeń 
wszystkie noworoczne postanowienia w cyrk zamie
nia”- według starocyrkowego przysłowia, które według 
indywidualnych upodobań można traktować z przymru

żeniem oka lub jak najbardziej poważnie, zapraszamy Was do po- 
cyrkowania i rozpoczęcia nowych cyrkowych wyzwań!
W programie: godz. 10:00-11:00 - Cyrkomotoryka (dla dzieci 3-6 
lat wraz z ćwiczącymi rodzicami); godz. 11:30-13:00 - Warszta
ty Cyrkowe (dla dzieci 7-12 lat z rodzicami); godz. 13.30-15:00 - 
Warsztaty cyrkowe dla młodzieży (12+ i dorosłych). Obowiązują 
zapisy. Liczba miejsc ograniczona. Cyrkomotoryka: 30 zł/para, 
warsztaty cyrkowe - bezpłatne.

Klub Wersalik, os. Ogrodowe 15
+ 19 I, godz. 19:00-20:30 - Czilowanko: wieczór relaksacji. Za
praszamy na wieczór relaksacji metodą treningu autogenne- 
go Schultza. Podczas spotkania będzie można usłyszeć kojące 
dźwięki mis tybetańskich, gongów, dzwoneczków koshi oraz in
nych instrumentów. Zabierz ze sobą kocyk, poduszkę i matę. Jeśli 
nie masz maty - napisz do nas. Koszt: 40 zł. Obowiązują zapisy 
on-line. (f)

SPORTY ZIMOWE 
Wreszcie zima się zaczęła 
sypnęło trochę śniegiem, 
a temperatury zeszły po
niżej zera. Tak jest nie 
tylko w Krakowie, a w gó
rach panują warunki do 
uprawiania sportów zi
mowych. Przed nami fe
rie zimowe i warto się do 
nich przygotować. Posta
nowiłem zatem dotrzeć w 
nowohuckiej aglomeracji 
do sklepu, gdzie można

kupić zimowy sprzęt sportowy 
z akcesoriami. Dawniej sklepów 
sportowych było więcej. Teraz 
ten interes przechwyciły super
markety i hipermarkety. Ja jednak 
popieram rodzimy handel i pole
cam zakupy przydatne w upra
wianiu narciarstwa w niedużym, 
ale znakomicie zaopatrzonym 
sklepie firmowym „Aga Sport” w 
os. Dywizjonu 303 32B. Najlepiej 
dojechać tu od strony ul. Ander
sa (naprzeciwko os. Strusia), ale 
także można dojechać od strony 
osiedla, gdzie są parkingi. Obecnie 
firma „Aga Sport” ma dwa pawilo
ny w jednym można kupić rowery 
i jest serwis rowerowy pod nr 31 i, 
a szerszy asortyment w tym do zi
mowych sportów jest w paw. 32 B. 
Kupimy tutaj narty zjazdowe firm 
Rossignol i Volkl w cenach promo
cyjnych już od 699 (dla dzieci) i od 
2000 zł dla dorosłych. Mają one 
lepsze wiązanie oraz są mocniej 
taliowane, co pozwala na pewniej
sze skręty. Do tych nart buty Dal- 
bello i Rossignol są także w cenach 
promocyjnych od 999 zł do 2000 
zł. Jest tutaj sprawnie prowadzony 
przez panią Agnieszkę Bootfitting, 
czyli formowanie, wygrzewanie i 
dopasowywanie butów do nogi. 
Dodatkowo jest urządzenie za po
mocą którego można dopasować 
wkładki do butów do narciarskich. 
Kupimy tutaj także kijki do nart, 
w cenach od 99 zł komplet. Kaski 
dla narciarzy są zróżnicowane i 
kupimy takie za 399 zł, ale są też 
kaski opływowe z lepszych mate
riałów po ok. 1000 zł. Rękawiczki 
narciarskie podgrzewane firmy 
Therm - IC są w cenach od 1299 
zł. Gogle na narty kupimy już od 
200 zł. Sklep jest czynny od pn. do 
pt. w godz. 11-19 i sb. od 10 do 15. 
Natomiast sklep internetowy jest 
czynny 24 godziny www.agasport. 
pl. (sp) Fot. autor

KOMPLETNIE NIEZNANY, film w reżyserii Jamesa Man- 
golda (Spacer po linie, Przerwana lekcja muzyki) opowiada 
prawdziwą historię jednego z najbardziej kultowych pio
senkarzy i autorów tekstów w historii, Boba Dylana. W tej 
roli występuje Timothee Chalamet, który wykonuje rów
nież wszystkie piosenki artysty pojawiające się w filmie. 
Nowy Jork, początek lat sześćdziesiątych XX w. Do West 
Village przybywa nikomu nieznany, obdarzony niezwykłym 
muzycznym talentem 19-latek z Minnesoty, by spotkać się 
ze swoim idolem, Woodym Guthriem. Początkowo zwią
zuje się z sceną folkową, ale stopniowo uniezależnia się od 
jej wpływów, poszukując własnego oryginalnego stylu. Nie 
chcąc zostać zaszufladkowany, dokonuje kontrowersyjne
go wyboru, który zrewolucjonizuje cały muzyczny świat. 
Film będzie można zobaczyć również w Filmowym Klubie 
Seniora i Seniorki we wtorek 21 I o godz. 14:00.

BABYGIRL to thriller erotyczny z rewelacyjną rolą Nicole 
Kidman nagrodzoną na Międzynarodowym Festiwalu Fil
mowym w Wenecji. Romy ma wszystko. Stoi na czele pręż
nie działającej firmy, mieszka w luksusowym domu u boku 
kochającego męża i dwóch nastoletnich córek. Jej poukła
dane życie gwałtownie się zmienia, gdy poznaje młodego 
stażystę Samuela. Mimo różnicy wieku, rodzi się między 
nimi fascynacja, która szybko przeradza się w burzliwy ro
mans. Romy rozpoczyna ekscytującą podróż w głąb siebie, 
która może kosztować ją utratę pozycji i rodziny. Czy zary
zykuje wszystko i da się ponieść pragnieniom?

NADCHODZI JESIEŃ to najnowszy film Franęois Ozona.
Słynny reżyser powraca z opowieścią o skomplikowanych relacjach 
i niewygodnych tajemnicach rodzinnych, które kładą się cieniem na 
życiu przyszłych pokoleń. Michelle cieszy się spokojną emeryturą 
na burgundzkiej wsi, gdzie spędza czas ze swoją wieloletnią przy
jaciółką Marie-Claude. Kiedy na wakacje przyjeżdżają z Paryża cór
ka Valerie wraz z synem Lucasem, zestresowana ich wizytą kobieta 
przez przypadek serwuje jej trujące grzyby. Valerie szybko wraca 
do zdrowia, ale zabrania matce widywać się z wnukiem. Czując się 
samotna i winna, Michelle popada w depresję - aż do czasu, gdy 
syn jej przyjaciółki wychodzi z więzienia... I tutaj dopiero zaczyna 
się gęsta akcja - jak to zazwyczaj bywa u Ozona.Seanse w sali Mały 
Metraż.

KIEDY

17 i 18 I, godz. 17 - Babygirl, godz. 18 - Kiedy nadchodzi jesień, godz. 19.10 - Kompletnie nie
znany; 19 I, godz. 17 - Kompletnie nieznany, godz. 18 - Kiedy nadchodzi jesień, godz. 19.35
- Babygirl; 21 I, godz. 14 - Filmowy Klub Seniora i Seniorki: Kompletnie nieznany, godz. 17
- Babygirl, godz. 18 - Kiedy nadchodzi jesień; 22 i 23 I, godz. 17- Kompletnie nieznany, godz.
18 - Kiedy nadchodzi jesień, godz. 19.35 - Babygirl.

Duża Scena, os. Teatralne 34 
+ 17 i 18 I (piątek i sobota), 
godz. 19 - Pignon i Urząd
Skarbowy/Cher Tresor/
+ 19 I (niedziela), godz. 17 - 
Zahipnotyzuj mnie. Piosenki 
Zygmunta Koniecznego

Scena Pod Ratuszem, Rynek
Główny 1
+ 17 i 18 I (piątek i sobota), 
godz. 19 - Boska.

+ 19 I (niedziela), godz. 20 -
Sarenki.
+ 23 I (czwartek), godz. 19 - 
Wujaszek Wania.

TIM/Scena Kolorowa, os.
Teatralne 23
+ 17 I (piątek), godz. 10 - Mały 
Książę.
+ 18 I (sobota), godz. 16 - Mały 
Książę.

Nadchodzi mocny prezy
dent w Stanach Zjednoczo
nych i umacnia się dolar, 
który pomału zbliża się do 
równowagi parytetowej z 
euro. Wyraźnie słabnie funt 
brytyjski. W kantorze na pl. 
Bieńczyce paw. 7 tel. 12 641
46-36 zanotowaliśmy na
stępujące kursy walut: USD: 
4,15-4,19 zł, euro: 4,25-4,29 
zł, GBP: 5,04-5,09 zł, CHF: 
4,53-4,57 zł. Aktualne kursy 
walut www.kantorjb.pl

Biblioteka Kuźnia Ośrodka Kultury im. C. K. Norwida, os. Zło
tego Wieku 14, poleca:

+ Julia Armfield, Nasze podmorskie żony, Wydawnictwo Po
znańskie, 2024. Hipnotyzujące połączenie romansu z hor
rorem. Leah pracuje jako biolożka morska i właśnie wróciła z 
supertajnej misji, która zakończyła się katastrofą. Cokolwiek 
wydarzyło się podczas ekspedycji, Leah nie chce o tym mówić, 
a jednocześnie z dnia na dzień jej ciało zmienia się w sposób, za 
którym umysł nie nadąża. Po sześciu miesiącach spędzonych 
na dnie oceanu jest zupełnie inną osobą, co szybko zauważa 
jej żona - Miri. Czy Leah zabrała część podwodnego świata na 
powierzchnię, zakłócając tym samym panujący tam status quo? 
Miri wie, że wspólne życie z Leah bezpowrotnie minęło. I choć 
ukochana wciąż jest fizycznie obok niej, to czuje, że wymyka się 
z jej objęć, bo ktoś lub coś się o nią upomina. To przepiękna 
historia o miłości, stracie i życiu, które toczy się wszędzie. Na
wet na dnie oceanu.

+ Oliver Franklin-Wallis, Zasypani. Sekretne życie śmieci, 
Wydawnictwo Poznańskie, 2024. Zastanawiasz się, co się dzie
je z butelką po wodzie mineralnej, którą wyrzucasz do przy
domowego kontenera? Czy rozpoczyna wtedy drugie życie? 
Dokąd się wybiera? I jaka jest szansa, że spotkacie się ponow
nie? Śmieci tak wrosły już w nasz krajobraz, że nieraz ich nie 
zauważamy, a mimo to nadal niechętnie o nich rozmawiamy. 
Oliver Franklin-Wallis w fascynujący sposób pokazuje śmiecio
wą branżę od podszewki: od szybko rosnących górzystych wy
sypisk w Indiach po przepełnione kanały ściekowe w Wielkiej 
Brytanii, od opuszczonych górniczych miast w Stanach Zjedno
czonych po tonące w śmieciach targowiska rzeczy używanych 
w Ghanie. Dzięki niemu poznajemy ludzi z pierwszej linii śmie
ciowego frontu: pracowników, aktywistów, ekologów i przed
siębiorców. W śmietniku często zatykasz nos, ale ta lektura bez 
wątpienia otworzy ci oczy!
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CICHY OBSERWATOR

♦

ZDROWIA, SPOKOJU, 
ZGODY PONAD PODZIAŁAMI 

ORAZ SZCZĘŚCIA W REALIZACJI 
PLANÓW I MARZEŃ W 202? ROKU 

Wszystkim mieszkańcom 
Nowej Huty życzy

W Galerii m Klubu Kuźnia otwarta 
została wystawa malarstwa Zla- 
toslavy Halian „Cichy obserwator”. 
Sama artystka tak powiedziała o 
sobie i o wystawie:
„Wystawa składa się z widoków 
uchwyconych w różnych miej
scach, podczas podróży, spacerów. 
Przedstawiają różne chwile: za
chód słońca, odbicie kolorowych 
łodzi w turkusowej wodzie, albo 
też ukryte uliczki z rozwieszonym 
praniem. Podczas malowania zata
piałam się całkowicie w tym miej

scu, żeby zrozumieć go w pełni, 
odczuć go. Tworząc je starałam 
się uchwycić to momentum, które 
można doświadczyć tylko będąc w 
tym miejscu.
Nazywam się Zlatoslava Halian i 
pochodzę Mikołajowa, miasta na 
południu Ukrainy. Ukończyłam 
studia pierwszego stopnia z Ma
larstwa oraz studia magisterskie ze 
Sztuki i Edukacji na Uniwersytecie 
Pedagogicznym w Krakowie. W 
swojej twórczości zajmuję się za
równo malarstwem tradycyjnym, 

jak i cyfrowym, tworzę rzeźby ce
ramiczne oraz naczynia użytko
we. Szczególną uwagę poświęcam 
relacjom człowieka z naturą. W 
swoich poszukiwaniach próbuje 
odnaleźć te pradawne połączenia 
między człowiekiem i naturą bez 
podziału na odrębne składowe. 
Brałam udział zarówno w wysta
wach zbiorowych, jak i indywidu
alnych w Polsce, na Ukrainie i w 
Czechach.”
Wystawa potrwa do 10 lutego 2025 
roku. (f)

Jerzy Meysztowicz
Poseł na Sejm RP □o

f"

s7Tm
RZECZYPOSPOLITE) POLSKIE]

Biuro Poselskie:
Os. Na Skarpie 24, Zapraszamy: Pon, Śr, Pt 16:00-18:00

KONCERT ZPiT NOWA HUTA
W ubiegłą sobotę, 11 stycz
nia w Nowohuckim Centrum 
Kultury odbył się dorocz
ny koncert Zespołu Pieśni i 
Tańca NOWA HUTA.

W tym roku dedykowany 
Anatolowi Kocyłowskiemu, 
wieloletniemu kierownikowi 
artystycznemu i choreogra
fowi Zespołu w latach 1980
2017, zmarłemu 23 listopada 
2024 roku. W trakcie uroczy
stego koncertu zespołowi 
nadane zostało imię Anatola 
Kocyłowskiego. W koncercie 

wystąpiły wszystkie grupy 
pracujące obecnie w zespo
le: dziecięce, młodzieżowa, 
reprezentacyjna, wychowan
kowie oraz kapela ludowa. W 
programie znalazły się pieśni 
i tańce z różnych regionów 
kraju oraz polskie tańce naro
dowe. Koncertem dorocznym 
Zespół rozpoczął 72. rok dzia
łalności.

(f) 
Fot. Janusz Skórski/NCK
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BUDŻET MIASTA KRAKOWA 2025
Budżet Miasta Krakowa został przyjęty w grudniu ub. roku. Zanim zo
stał przegłosowany przez radnych Miasta, zostali oni zapoznani z jego 
projektem przygotowanym przez Prezydenta. Zakładał, że na realiza
cję bieżących zadań i usług dla mieszkańców miasto przeznaczy około 
8,5 mld zł, a ponadto przeprowadzi inwestycje o łącznej wartości 939 
mln zł. Szczególny nacisk położony zostanie na rozwój opieki żłob
kowej, budowę nowych szkół, zwiększenie bezpieczeństwa pieszych 
i rowerzystów oraz dostęp do terenów zielonych. Poniżej przybliżamy 
ogólnie budżet przedstawiony przez Prezydenta. W najbliższym czasie 
opublikujemy założenia przyjętego budżetu ze szczególnym uwzględ
nieniem inwestycji w nowohuckich dzielnicach.

- To jest pierwszy budżet, nad którym 
pracowaliśmy od samego początku. 
Ze względu na sytuację finansową 
miasta, potrzebujemy rozwiązań, 
które umożliwią nam zmniejszenie 
deficytu budżetowego i pozwolą wy
pracować większą nadwyżkę opera
cyjną. Szukamy więc oszczędności w 
wydatkach bieżących, tak by zahamo
wać ich wzrost, ale nie jest to łatwe, 
ponieważ w dużej mierze są to wy
datki sztywne. Przykładowo w edu
kacji, na którą przeznaczamy prawie 
40 proc. budżetu, gros tych nakładów 
idzie na wynagrodzenia nauczycieli 
oraz utrzymanie sieci szkół, przed
szkoli i placówek - mówił prezydent 
Krakowa Aleksander Miszalski.

Prezydent Krakowa podkreślał jed
nak, że poszukiwanie oszczędności 
nie oznacza wyhamowania inwestycji, 
a jedynie inne rozłożenie akcentów: 
zamiast dużych przedsięwzięć, któ
re nie przekładają się bezpośrednio 
na jakość życia mieszkańców, miasto 
chce stawiać na mniejsze zadania, ale 
za to precyzyjniej odpowiadające na 
potrzeby krakowian.
Z podobną wnikliwością jak w przy
padku wydatków bieżących pode
szliśmy do planów inwestycyjnych, 
przyjrzeliśmy się każdemu zadaniu i 
zaproponowany w tym budżecie pro
gram w 90 proc. obejmuje zadania 
kontynuowane, na które są już pozy
skane środki finansowe lub podpisa
ne umowy. W ramach pozostałych 10 
proc. udało się znaleźć finansowanie 
dla przedsięwzięć, których oczekują 
mieszkańcy - zaznaczał prezydent 
Miszalski. - Te nowe zadania to na 
przykład budowa szkół w Górce Na
rodowej, na Klinach i w Łęgu, pozy
skanie terenów pod budowę ośrodka 
rehabilitacji dzikich zwierząt i grze
bowiska dla zwierząt, zaprojekto
wanie nowych wielorodzinnych bu
dynków komunalnych - wymienia 
prezydent. Tę listę uzupełniają m.in. 
takie działania, jak budowa nowych 
ścieżek i dróg rowerowych, mo
dernizacja systemu oświetlenia pu
blicznego (drogowego i parkowego), 
regulacja koryt rzecznych w ramach 
wzmocnienia ochrony przeciwpowo
dziowej, przyspieszenie cyfryzacji, 
organizacja Akademii Bezpieczeń
stwa dla dzieci i młodzieży w ramach 
profilaktyki przeciwpożarowej, roz
wój sieci „Lodówek pełnych dobra”, 
wsparcie Młodzieżowej Rady Miasta 
oraz Krakowskiej Rady Seniorów. 
Poza tym po raz pierwszy wykup 
terenów zielonych pod nowe parki i 
nasadzenia potraktowany został jako 
odrębne zadanie budżetowe.

***
W grudniu ub. r. odbyły się sesje 
budżetowe Rady Miasta Krakowa i 
zgodnie z ich zwyczajowym rytmem 
jako pierwszy głos zabierał prezy
dent Krakowa Aleksander Miszalski, 
który przedstawił główne założenia 
projektu budżetu miasta na 2025 rok. 
W swoim wystąpieniu ma pierwszej 
budżetowej sesji prezydent zwrócił 
m.in. uwagę na uwarunkowania, któ
re legły u podstaw projektu, w tym 
konieczność zmierzenia się z zasta
ną, trudną sytuacją finansową miasta, 
a także na priorytety, które zamie
rza - mimo ograniczeń finansowych

- realizować w przyszłym roku, by 
podnosić komfort życia mieszkań
ców i wyrównywać poziom dostępu 
do infrastruktury i usług w poszcze
gólnych częściach miasta, w tym 
zwłaszcza na obszarach oddalonych 
od centrum, gdzie za rozwojem bu
downictwa mieszkaniowego często 
nie nadąża rozwój miejskiej oferty 
(edukacyjnej, społecznej, transporto
wej itd.).
- Projekt budżetu Krakowa na rok 
2025 nie jest planem łatwym i w du
żej mierze wynika z zastanej kondycji 
finansowej miasta, a ta niestety nie 
jest dobra, cieniem kładą się na niej 
wysoki deficyt i brak nadwyżki ope
racyjnej. Wyprowadzenie miasta z tej 
sytuacji, czyli ograniczenie deficytu 
budżetowego i wypracowanie nad
wyżki operacyjnej, czyli dodatniej 
różnicy między dochodami bieżą
cymi a wydatkami bieżącymi, zajmie 
co najmniej kilka lat. Budżet, nad 
którym teraz pracujemy, musi zatem 
uwzględniać dwa cele: stopniową po
prawę wskaźników i parametrów bu
dżetowych oraz zaspokajanie potrzeb 
rozwojowych miasta i oczekiwań 
mieszkańców - podkreślił prezydent 
Krakowa.
Drogą do realizacji tych celów jest 
szczegółowy monitoring wydatków 
bieżących, zwiększanie zdolności 
dochodowych miasta, sprawne pozy
skiwanie środków zewnętrznych z ta
kich źródeł jak m.in. fundusze unijne 
czy programy rządowe lub ministe
rialne, wykorzystanie potencjału zin
tegrowanych planów inwestycyjnych, 
pierwszeństwo dla zadań inwestycyj
nych mniejszych w skali, ale oczeki
wanych przez mieszkańców i bezpo
średnio przekładających się na jakość 
życia. Dlatego w projekcie zwiększo
ne zostały środki na zadania w takich 
obszarach, jak: rozwój infrastruktury 
rowerowej, budowa szkół, żłobków, 
chodników, osiedlowych parkingów, 
rozwój bazy sportowej, utrzymanie 
i tworzenie nowych terenów zielo
nych, budownictwo mieszkaniowe, 
działania przeciwpowodziowe, ter- 
momodernizacja, dofinansowanie 
opieki nad zwierzętami.

***
W założeniach budżetu zapisano 
też kwoty na realizację projektów 
wzmacniających tkankę społeczną 
(wsparcie finansowe dla Młodzieżo
wej Rady Miasta, Krakowskiej Rady 
Seniorów, zwiększenie środków w 
budżetach dzielnic, edukacja dzieci 
i młodzieży w zakresie bezpieczeń
stwa) czy wprowadzających roz
wiązania typu smart usprawniające 
zarządzanie miastem (co przynosi 
oszczędności, pomaga podejmować 
trafne decyzje i być bliżej mieszkań
ców, m.in. dzięki cyfryzacji). - Chciał- 
bym, żeby te projekty były poszerza
ne w przyszłym roku i w kolejnych 
latach w miarę zwalniania czy pozy
skiwania środków budżetowych - za
znaczył prezydent.

***
Aleksander Miszalski wspomniał rów
nież o podjętych działaniach, których 
efektem będzie racjonalizacja wydat
ków miasta w kolejnych latach (m.in. 
reorganizacja urzędu miasta i jedno
stek miejskich, scalanie zadań roz
proszonych w różnych komórkach, 

częstsze sięganie po system usług 
wspólnych, parametryzacja zadań 
wprowadzanych do budżetu, opar
ta m.in. na większym wykorzystaniu 
analiz danych pokazujących realne 
zapotrzebowanie na dane inwestycje, 
w tym prognoz demograficznych).

Planowane dochody
Projekt budżetu Krakowa zakładał, że 
miasto osiągnie w 2025 roku docho
dy ogółem na poziomie 8 948 492 952 
zł - i będzie to poziom o 10,4 proc. 
wyższy od planu uchwalonego na rok
2024 (wynoszącego 8 108 147 451 zł).
Na szczególną uwagę zasługuje pla
nowana struktura dochodów miasta, 
która znacząco zmienia się - na ko
rzyść - w związku z reformą finan
sowania samorządów. Z początkiem
2025 roku wejdzie w życie nowa 
ustawa o dochodach jednostek samo
rządu terytorialnego przygotowana 
przez Ministerstwo Finansów. Zwięk
sza ona udział samorządów we wpły
wach z podatków PIT i CIT oraz stabi
lizuje osiągane z tego tytułu dochody, 
jednocześnie zaś ogranicza rolę sub
wencji przekazywanych z budżetu 
państwa. Najważniejszym elementem 
reformy jest zmiana w sposobie wy
liczania wpływów z podatków PIT i 
CIT - dochody samorządów ustalane 
będą jako procent od dochodów po
datników osiąganych na terenie danej 
jednostki samorządu terytorialnego. 
Przyjęta w nowej ustawie wysokość 
udziału w PIT dla miasta na prawach 
powiatu wynosi 8,6 proc. dochodów 
podatników mieszkających w tym 
mieście, a w przypadku CIT - 2,2 
proc. dochodów podatników posia
dających w nim siedzibę. Taki me
chanizm gwarantuje samorządom 
wyższe wpływy z tych podatków i 
sprawia, że to one - a zwłaszcza PIT - 
będą filarem lokalnych budżetów.
W przypadku Krakowa udział wpły
wów z podatków PIT i CIT w łącznej 
sumie dochodów miasta znacząco 
wzrośnie - z dotychczasowych 36 
proc. do 61 proc. Jednocześnie wy
raźnie spadnie rola subwencji i do
tacji, czyli transferów z budżetu pań
stwa (z 24 proc. do zaledwie 6 proc. 
całości dochodów miasta). Na struk
turę dochodów, które miasto zapla
nowało w projekcie budżetu na 2025 
rok, składać się będą zatem: dochody 
własne (m.in. podatki i opłaty lokalne, 
dochody z mienia, wpływy ze sprze
daży biletów komunikacji miejskiej) 
- w kwocie 2,8 mld zł udział w podat
kach PIT i CIT - w kwocie 5,4 mld zł 
(PIT: 4,9 mld zł; CIT: 510 mln zł) sub
wencje i dotacje - w kwocie 532 mln 
zł (w tym same subwencje: 115 mln zł) 
środki ze źródeł zagranicznych - w 
kwocie 59 mln zł
Podsumowując, nowy mechanizm fi
nansowania samorządów - oparty na 
wpływach z PIT i CIT, z ograniczoną 
rolą subwencji - oraz rezygnacja z 
pobierania tzw. janosikowego ozna
czają dla Krakowa realne korzyści. 
Już w 2025 roku na zmianie modelu 
finansowania miasto zyska 866 mln zł 
(w porównaniu z rokiem 2024).

Planowane wydatki
Projekt budżetu na 2025 rok zakłada 
wydatki ogółem na poziomie 9 676 
229 810 zł. Jeśli porównamy je z pla
nem uchwalonym na 1 stycznia 2024 
r., różnica wynosi około 1 mld zł (co 
oznacza wzrost wydatków o 12 proc.). 
Należy jednak pamiętać, że realizacja 
budżetu to proces, który w ciągu roku 
podlega licznym zmianom - m.in. ze 
względu na mnogość okoliczności 
mających wpływ na jego przebieg, w 
tym uwarunkowań ekonomicznych 
niezależnych od samorządu (inflacja, 
wzrost cen energii itp.). Z tego wzglę
du osiągany na koniec roku poziom 
wydatków najczęściej różni się od za

kładanego na starcie - według planu 
na 30 września aktualne wydatki mia
sta kształtują się na poziomie 9 427 
422 178,09 zł.
Stała tendencja, jaką jest większy z 
roku na rok poziom wydatków mia
sta ogółem, to niemal w całości efekt 
systematycznie rosnących wydatków 
bieżących - czyli tej kategorii wydat
ków, które miasto ponosi, żeby za
pewnić ciągłość oraz jakość zadań i 
usług wykonywanych na rzecz miesz
kańców i całej wspólnoty lokalnej.
W projekcie budżetu na 2025 rok na
kłady te zaplanowano na poziomie 8 
530 223 473 zł, z czego najwięcej mia
sto wyda na: edukację (ok. 39 proc., tj. 
3,3 mld zł), transport i łączność (ok. 
14 proc., tj. 1,2 mld zł), gospodarkę 
komunalną i ochronę środowiska (ok. 
9 proc., tj. 777 mln zł), administrację 
publiczną (ok. 7 proc., tj. 648 mln zł), 
pomoc społeczną (ok. 6 proc., tj. 516 
mln zł), rodzinę (ok. 4,5 proc., tj. 373 
mln zł), kulturę i ochronę dziedzictwa 
narodowego (ok. 4 proc., tj. 361 mln 
zł) i gospodarkę mieszkaniową (ok. 3 
proc., tj. 236 mln zł). W każdej z wy
mienionych dziedzin nastąpi wzrost 
wydatków bieżących, choć jego tem
po jest zróżnicowane - największy 
wzrost dotyczy edukacji i pomocy 
społecznej.

Inwestycje blisko mieszkańców
W 2025 roku miasto zamierza zre
alizować program inwestycyjny na 
łączną kwotę 939 686 337 zł (dla po
równania w planie uchwalonym na 1 
stycznia 2024 r. przewidziano 924 021 
271 zł). Zwiększy się m.in. pula środ
ków inwestycyjnych, którymi samo
dzielnie mogą dysponować dzielni
ce - do swojej wyłącznej dyspozycji 
będą miały w sumie 19,6 mln zł (w 
ubiegłym roku było to 14 mln zł).
W strukturze wydatków inwesty
cyjnych uwzględniono wszystkie 12 
dziedzin programowania. Największe 
środki zostaną jednak zaangażowane 
w obszarach mających bezpośredni 
wpływ na jakość życia w mieście, a są 
to: transport (32 proc.), pomoc, inte
gracja społeczna i rodzina (12,5 proc.), 
ochrona i kształtowanie środowiska 
(11,5 proc.), oświata i wychowanie (10 
proc.) oraz sport i rekreacja (7 proc.). 
W projekcie budżetu zaplanowano 
finansowanie dla inwestycji o różnej 
skali - ich wspólnym mianownikiem 
jest dążenie do zaspokojenia potrzeb 
mieszkańców. Celem jest też wy
równanie dostępu do miejskiej infra
struktury (żłobki, przedszkola, szkoły, 
w tym hale sportowe, chodniki, ścież
ki rowerowe, zieleń) w tych rejonach 
miasta, w których zdiagnozowano 
taką potrzebę.
W obszarze transportu nacisk poło
żony zostanie na budowę i moder
nizację sieci dróg, w tym wykonanie 
ciągów pieszych i rowerowych, a tak
że budowę węzłów przesiadkowych z 
parkingami P&R, montaż sygnalizacji 
świetlnych i doświetlenie przejść dla 
pieszych. Nowe chodniki pojawią się 
m.in. przy ulicach Bogucianka, Bo
chenka, Tomickiego i Sołtysowskiej, 
Kantorowickiej, Sawy-Calińskiego, 
Bolesława Śmiałego. Ścieżki rowe
rowe zostaną poprowadzone wzdłuż 
ulic: Nawojki, Jancarza, południowej 
strony al. Pokoju, północnej strony 
ul. Brożka oraz na odcinku ul. Wale
rego Sławka (pomiędzy skrzyżowa
niami z ul. Kamieńskiego i Puszkar- 
ską). Dzięki doświetleniu bezpieczniej 
będzie na przejściach dla pieszych 
m.in. przy ulicach Fredry, Bochenka 
i Teligi, a także w Bieńczycach. Za
planowane zostały również środki na 
budowę linii tramwajowych i moder
nizację torowisk (KST ul. Meissnera 
- Mistrzejowice, KST os. Krowodrza 
Górka - Azory, przebudowa torów 
w ul. Starowiślnej i Straszewskie

go). Zaplanowano również przed
sięwzięcia związane z modernizacją 
oświetlenia publicznego (drogowego 
i parkowego), co w niedalekiej przy
szłości przyniesie miastu wymierne 
oszczędności.

***
Drugim obszarem inwestycyjnym, 
który wyróżnia się ze względu na 
wielkość zaplanowanych środków, 
jest pomoc i integracja społeczna 
oraz rodzina. Miasto konsekwentnie 
dąży do rozbudowy i modernizacji in
frastruktury społecznej - od budowy 
kolejnych żłobków po likwidację ba
rier architektonicznych. W projekcie 
zaplanowano środki na budowę miej
skich żłobków w kilkunastu nowych 
lokalizacjach (przy ul. Krzemionki, 
Działowskiego, Karaszewicza-Toka- 
rzewskiego, Drożyska, Niebyłej, Ja
błonkowskiej, Wróblowickiej, Księcia 
Józefa, Lubockiej, Wadowskiej, Rybi- 
twy) oraz modernizację żłobka przy 
ul. Mazowieckiej oraz przebudowa 
żłobka na os. Willowym. W ramach 
programu likwidacja barier architek
tonicznych przeprowadzone zostaną 
prace modernizacyjne w budynkach 
użytkowanych m.in. przez II Liceum 
Ogólnokształcące, Centrum Młodzie
ży, Zespół Szkół Specjalnych nr 14, 
Zespół Szkół Mechanicznych nr 1, Ze
spół Szkół Geodezyjno-Drogowych i 
Gospodarki Wodnej. Zaplanowani też 
środki na modernizację niektórych 
miejskich domów pomocy społecznej. 
Budowa parków, rozwój terenów zie
lonych, odwodnienie, zagospodaro
wanie wód opadowych, poprawa bez
pieczeństwa przeciwpowodziowego, 
wspieranie rozwoju OZE oraz innych 
przedsięwzięć niskoemisyjnych - to 
główne cele zadań, które realizo
wane będą w obszarze ochrona i 
kształtowanie środowiska. Wybrane 
przykłady to rewitalizacja parków 
Kurdwanów, Wyspiańskiego i przy 
Dworze Czeczów, budowa nowych 
parków (ul. Kurczaba, park Kolejo
wy, park Grzegórzecki, park rzeczny 
Tetmajera), przygotowanie zielonych 
terenów rekreacyjnych znanych jako 
Planty Podgórskie, a także odwodnie
nie parku Maćka i Doroty.
W budżecie zapewniono także finan
sowanie dla inwestycji w obszarze 
edukacji - m.in. na budowę trzech 
zespołów szkolno-przedszkolnych 
w najdynamiczniej rozwijających się 
rejonach Krakowa - tj. na Górce Na
rodowej, Klinach i w Czyżynach. Plan 
inwestycyjny obejmuje także inne 
ważne zadania: rozbudowę Szkoły 
Podstawowej nr 124 (ul. Sucharskiego), 
dobudowę pawilonu przedszkolnego 
w Zespole Szkolno-Przedszkolnym nr 
9 (ul. Prawocheńskiego), rozbudowę 
Zespołu Szkolno-Przedszkolnego nr 
8 (ul. Wrony), zakup lokalu w rejonie 
ul. Myśliwskiej na potrzeby klas I-III 
szkoły podstawowej, rozbudowę i 
przebudowę Szkoły Podstawowej nr 
54 wraz z budynkiem Samorządowe
go Przedszkola nr 133 (ul. Tyniecka), 
rozbudowę Szkoły Podstawowej nr 
62 (ul. Ćwikłowa), rozbudowę Ze
społu Szkolno-Przedszkolnego nr 15 
(ul. Grochowa), rozbudowę Zespołu 
Szkolno-Przedszkolnego nr 14 (ul. 
Stawowa).
W obszarze sport i rekreacja sfinan
sowana zostanie budowa nowych 
obiektów sportowych oraz przysz
kolnych hal gimnastycznych - po
wstaną m.in. kryte pływalnie w Szko
le Podstawowej nr 129 (os. Na Stoku) 
oraz na terenie KS Clepardia (ul. Mac
kiewicza), hala sportowa w Szkole 
Podstawowej nr 85 (os. Złotego Wie
ku) czy sala rehabilitacyjno-sportowa 
w Zespole Szkół Specjalnych nr 11 (al. 
Dygasińskiego).

Do druku przygotował: Marcin 
Pietrzyk
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65 LAT NA STOKU
Nowohucki nurt porwał inżynierów
Styczniowy jubileusz Zakładu Uzdatniania Wody Dłubnia to doskonała

okazja, by przypomnieć historię jednego z czterech kluczowych filarów

krakowskiego systemu zaopatrzenia miasta w dobrej jakości wodę pitną.

30 stycznia 2025 roku minie 65 lat od momentu, gdy zakład rozpoczął swoją

działalność, zapewniając dostęp do wody dla szybko rozwijającej się Nowej Huty.

Obecnie, w dobie zrównoważonego rozwoju, picie krakowskiej kranówki - nie tylko

w najmłodszej dzielnicy Krakowa, to zdrowy, ale także ekologiczny wybór.

Jak to się zaczęło? Osiedle robotnicze i historia 
Zakład Uzdatniania Wody Dłubnia
Budowa kombinatu hutniczego i dzielnicy Nowa Huta 
rozpoczęły się w czerwcu 1949 roku. W obliczu dyna
micznego rozwoju tego przemysłowego giganta i osiedla 
robotniczego, kluczowym wyzwaniem było zapewnienie 
mieszkańcom dostępu do czystej wody. Początkowe roz
wiązania jak ujęcie wody podziemnej na Wzgórzach Krze- 
sławickich, szybko okazały się niewystarczające.

Od rzeki do kranu:
Woda w Nowej Hucie potrzebna od zaraz
Poszukiwania nowych źródeł wody zakończyły się wybo
rem rzeki Dłubni jako najlepszego rozwiązania. W latach 
50. XX wieku Biuro Projektów Budownictwa Komunal
nego w Krakowie opracowało dokumentację techniczną 
ujęcia wody powierzchniowej oraz zakładu uzdatniania, 
który powstał na Wzgórzach Krzesławickich. Budowa 
obejmowała stworzenie skomplikowanej infrastruktury: 
ujęcia w Raciborowicach, rurociągów, pompowni oraz za
kładu uzdatniania o wydajności 32 tys. m3 na dobę.

Zakład Uzdatniania Wody Dłubnia: 
Inżynierowie nie bali się innowacji
Dokładnie 30 stycznia 1960 roku Zakład Uzdatniania 
Wody Dłubnia rozpoczął swoją działalność. Było to 
jedno z najważniejszych osiągnięć inżynieryjnych tam
tych lat. Dzięki zakładowi udało się zaspokoić potrzeby 
wodne Nowej Huty i odciążyć istniejące ujęcia wodne 
w Krakowie, które wcześniej musiały zaopatrywać rów
nież ten rejon.

Technologia uzdatniania:
Nowoczesność przez dekady
Zakład Uzdatniania Wody Dłubnia od początku wykorzy
stywał nowoczesne technologie uzdatniania, takie jak: 
koagulacja, sedymentacja, filtracja pospieszna oraz de
zynfekcja za pomocą chloru gazowego. Wszystko po to, 
by dostarczać mieszkańcom wysokiej jakości wodę pitną 
i użytkową.
Przez lata zakład przeszedł liczne modernizacje, któ
re zwiększyły jego niezawodność i wydajność. Ważnym 
uzupełnieniem systemu wodociągowego były studnie 
głębinowe, które powstały na początku lat 50. Ubiegłe
go wieku. Dziś nadal odgrywają ważną rolę, dostarczając 
wysokiej jakości wodę podziemną, która wymaga jedynie 
prewencyjnej dezynfekcji.

Studnie głębinowe:
Dodatkowe źródło czystej wody dla Krakowa
Nie wszyscy wiedzą, że ważnym elementem krakowskie
go systemu wodociągowego są studnie głębinowe zloka
lizowane na dawnym lotnisku w Czyżynach. Powstały one 
w latach 50. XX wieku i do dziś dostarczają wodę o zna
komitej jakości, która praktycznie nie wymaga uzdatniania 
poza prewencyjną dezynfekcją. Obecnie wydajność ujęcia 
z siedmiu studni głębinowych wynosi około 4500 m3 na 
dobę. Woda ta charakteryzuje się doskonałymi parametrami 
i stanowi ważne uzupełnienie dostaw wody dla Krakowa.

Krakowska kranówka:
Życiodajne pierwiastki w Twoim domu
Dziś mieszkańcy Krakowa mają dostęp do jednej z najlep
szych jakościowo wód kranowych w Polsce. Woda ta jest 
bogata w minerały, takie jak: wapń, magnez, potas i sód - 
pierwiastki niezbędne do prawidłowego funkcjonowania 
organizmu człowieka, nazywane przez ekspertów „pier
wiastkami życia”.
Porównanie zawartości substancji mineralnych w róż
nych rodzajach wody pokazuje, że krakowska kranówka 
z powodzeniem konkuruje z wodami butelkowanymi.

650
Woda mineralna 
średniozmineralizowana

365
Krakowska 

kranówka

322
Woda mineralna 
niskozmineralizowana

181
Woda 

źródlana

Suma substancji mineralnych (mg/l)

Woda dostarczana przez Wodociągi Miasta Krakowa jest 
regularnie badana i uzdatniana, co gwarantuje jej bezpie
czeństwo i wysoką jakość. Poza tym picie kranówki to nie 
tylko korzyści zdrowotne, ale także ważny krok w stronę 
ochrony środowiska.

Wybierając wodę z krakowskiego kranu:

4

4

*

ograniczasz swój ślad węglowy - mniej 
plastiku oznacza mniejszą emisję CO2 

zmniejszasz zużycie wody - produkcja wody 
butelkowanej pochłania ogromne ilości wody 

chronisz planetę - ograniczasz produkcję 
odpadów plastikowych

65 lat Zakładu Uzdatniania Wody Dłubnia: 
Zmieniamy się dla mieszkańców
Zakład Uzdatniania Wody Dłubnia przez 65 lat swojej 
działalności przeszedł liczne modernizacje i rozwijał się, 
by sprostać przepisom krajowym i unijnym oraz oczeki
waniom mieszkańców. Historia zakładu położonego na 
osiedlu Na Stoku jest nierozerwalnie związana z rozwo
jem Nowej Huty i Krakowa. Jubileusz zakładu to dosko
nała okazja, by docenić rolę ZUW Dłubnia, jaką odgrywał 
w zapewnieniu dostępu do dobrej wody.
Pamiętajmy, że kranówka, którą mamy na wyciągnięcie 
ręki, to zdrowy i ekologiczny wybór, który wpisuje się 
w ideę zrównoważonego rozwoju. Dlatego w obliczu 
wyzwań związanych ze zmianami klimatycznymi picie 
wody z kranu nabiera szczególnego znaczenia. To prosty, 
ale skuteczny sposób na ochronę środowiska i dbałość 
o zdrowie.

Chcesz wiedzieć więcej 
o Zakładzie Uzdatniania Wody Dłubnia? 

Zeskanuj kod QR i wejdź na naszą 
stronę internetową!

Jesteśmy z Wami. Każdego Dnia!

prostozkranu.krakow.pl
WODOCIĄGI
Miasta Krakowa
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Młodzież, teatr.„ Kuźnia!
Kuźnia Ośrodka Kultury 
Norwida to od 50 lat centrum 
kulturalne Mistrzejowic. 
To miejsce, które od zawsze 
było pełne dzieci i młodzieży, 
która nieskrępowanie mogła 
oddawać się twórczości arty
stycznej.

Nieodłącznym elementem 
działań Kuźni zawsze był te
atr. Przez instytucję przewi
nęło się wiele grup teatral
nych - chociażby legendarny 
Teatrzyk Dzięcięcy ABC, or
ganizowano także Niedzie
le z bajką. Obecnie teatralną 
tradycję kontynuuje Pauli
na Strzoda w ramach Teatru 
Hej Hoł. Niedawno odbyła się 
premiera spektaklu senso
rycznego dla najmłodszych 
„Jamnikowa Kraina Snu”.
Największą chlubą klubu ze 
Złotego Wieku 14 przez deka
dy była społeczność lokalna, 
która do dzisiaj aktywnie par
tycypuje w działaniach kultu
ralnych. Aktywności koncen
trują się wokół każdej grupy 
wiekowej, lecz najbliższy czas 
stoi pod znakiem młodzieży.
Styczeń w Kuźni kręci się wła
śnie wokół teatru. 23 stycznia 
2025 roku odbędą się warsz
taty z teatru cieni dla dzieci 
„Laboratorium światła”, które 
poprowadzą Paulina Strzoda 
oraz Magdalena Lis. Podczas 
warsztatów dzieci wykonają 
własnoręcznie figurki do za
bawy w teatr cieni, będą uczyć 
się podstaw technik animacji i 
stworzą swój własny teatr. - 
Teatr cieni nauczy dzieci, jak 
za pomocą rąk, światła i cieni 
opowiadać fascynujące histo
rie. Narracja, czy też umiejęt
ność opowiadania, nie musi 
być zależna tylko od mowy i 
gestu. Chcemy pokazać, jak 
wspaniałym narzędziem ku 

temu może być światło i cień 
- opowiada Paulina Strzoda, 
reżyserka i pedagożka teatru. 
Z kolei młodzież licealna bę
dzie mogła odnaleźć się w 
krótkim projekcie teatralnym 
„Wstyd!”. To dwuczęściowe 
warsztaty teatralne, które 
odbędą się 27 i 29 stycznia. 
Podczas warsztatów w in
terdyscyplinarny sposób - a 
więc poprzez teatr, dźwięk, 
plastykę i poezję - uczestni
cy i uczestniczki postarają się 
stworzyć wspólny performan
ce. Wszystko to na podstawie 
rozważań, przeżyć i wnio
sków, do których zaprowadzą 
narzędzia filozoficzne. - Idąc 
w myśl współczesnej pedago
giki teatru chciałbym zaofe
rować młodzieży spotkanie 
z teatrem, gdzie najważniej
szy jest człowiek. Mniej bę
dzie istotny sam warsztat 
teatralny, nie czekam jedynie 
na przyszłych adeptów szko
ły teatralnej. Chcę, żeby była 
to przestrzeń dla każdego 
młodego, który czuje, że po
trzebuje wyrażać się poprzez 
sztukę. Stąd wyjście od pra
cy narzędziami filozoficzny
mi, aż do utworzenia perfor- 
mensu, który zaprezentujemy 
publiczności - opisuje Filip 
Komajda, animator, pedagog 
teatru pracujący w Kuźni, 
prowadzący warsztatów. - 
Zatem serdecznie zaprasza
my do zapisów młodzież w 
wieku 15-19 lat, a wszystkich 
zainteresowanych efektem 
końcowym prac młodzieży na 
performens kończący warsz
taty, który odbędzie się 29 
stycznia o godzinie 18:00 w 
Kuźni (os. Złotego Wieku 14, 
wstęp wolny).

Szczegółowe informacje: 
www.okn.edu.pl.

Kuźnia Ośrodka Kultury Norwida, 
os. Złotego Wieku 14.
31-616 Kraków/K KUŹNIA
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Z NOTESU KIBICA
17.01 (piątek) - godz. 18, II liga 
krajowa siatkówki mężczyzn - 
grupa czwarta: Sparta - AT Ja
strzębski Węgiel (hala Zespo
łu Szkół Ogólnokształcących 
Sportowych nr 2, os. Teatralne 
35)
18.01 (sobota) - godz. 11, mecz 
piłki nożnej: Hutnik - Kalwa- 
rianka Kalwaria Zebrzydowska 
18.01 (sb) - godz. 12, I Liga Ma
łopolska siatkówki kobiet - 
grupa wiosna: Sparta - Sande- 
cja Nowy Sącz (hala ZSOS nr 2, 
os. Teatralne 35)
18.01 (sb) - godz. 17, II liga kra
jowa siatkówki mężczyzn - 
grupa czwarta: Sparta - MKS 
Andrychów (hala ZSOS nr 2, os. 
Teatralne 35)
19.01 (niedziela) - godz. 17, II 
liga Liga Małopolska siatków
ki mężczyzn: Sparta - Pogoń 
II Proszowice (hala ZSOS nr 2, 
os. Teatralne 35)

SPOD SIATKI
I Liga Małopolska mężczyzn. 
GKPS Gorlice - Hutnik 3-0 
(25-20, 25-22, 25-22). Nie udał 
się siatkarzom z Nowej Huty 
powrót do gry po świątecznej 
przerwie. Skutek jest taki, że 
spadli na czwarte miejsce (15 
pkt), a rywale przed i za nimi 
mają mniej rozegranych spo
tkań. Może więc być gorzej. Na 
pierwszej pozycji znajduje się 
Volley Podegrodzie - 20 pkt.
I Liga Małopolska kobiet - gru
pa wiosna. Pogoń Proszowice - 
Sparta 1-3 (25-19, 26-28, 18-25, 
7-25). Była to pierwsza kolej
ka tych rozgrywek z udziałem 
najlepszych drużyn obu grup II 
ligi z jesiennych zmagań, Spar- 
ty i Dalinu Myślenice. Siatkarki 
z Nowej Huty zaczęły w bardzo 
dobrym stylu i zajmują czwar
tą lokatę - 3 pkt.
II Liga Małopolska mężczyzn 
- grupa I: Pogoń Proszowice - 
Sparta 3-1 (21-25, 25-14, 25-23, 
25-20), Sparta - Wawel Kra
ków 0-3 (12-25, 21-25, 20-25). 
Na czele tabeli znajduje się z 
kompletem punktów Wawel - 
30, który do tej pory oddał led
wie dwa sety. Spartanie plasują 
się na szóstej pozycji - 10 pkt.

(dan)

GALA BĘDZIE TYDZIEŃ PÓŹNIEJ
Pięć lat temu największy klub 
sportowy Nowej Huty - Hut
nik, obchodził jubileusz 70-lecia. 
Niestety, nie udało się wówczas 
przeprowadzić imprez „urodzi
nowych” ze względu na pandemię 
covidu, która kilka miesięcy wcze
śniej wybuchła w Chinach i bły
skawicznie opanowała cały świat. 
W tym roku klub z Suchych Sta
wów świętować będzie jeszcze 
bardziej znaczącą rocznicę, czyli 
75-lecie swego założenia. Stało się 
to 21 marca 1950 roku. I właśnie na 
piątek, 21 marca bieżącego roku, 
pierwotnie zaplanowana została 
uroczysta gala Hutnika, a chodzi o 
spółkę oraz Stowarzyszenie Nowy 
Hutnik 2010, bo te dwa podmioty

PRZYDALIBY SIĘ NAPASTNIK I SKRZYDŁOWY
Półtora miesiąca pozostało do 
wznowienia rozgrywek II ligi 
piłkarskiej, która w tym roku ru
szy 1 marca. Wszystkie kluby już 
przygotowują się do wiosennych 
zmagań i tak też jest w Hutniku, 
który w sobotę, 18 stycznia, roze
gra u siebie pierwszy sparing.
Podczas zajęć uwaga szkoleniow
ców, jak również szefów, skupio
na jest nie tylko na zawodnikach, 
którzy w zespole są dłuższy czas, 
ale również na pretendujących 
nowych graczach. - Uczestniczy 
w nich spora grupa naszych mło
dych zawodników - podkreśla 
prezes Artur Trębacz. - Przyglą
damy się im z uwagą, bo mamy 
w klubie uzdolnionych chłopa
ków i liczymy, że będą walczyli o 
miejsce w kadrze. Uważamy, że

SZYKUJĄ SIĘ DO MISTRZOSTW JUNIORÓW ĆWICZĄ W TURCJI
VOLLEY STRZELCE OPOLSKIE 
- SPARTA 3-0 (25-22, 25-21, 25
22)
SPARTA: Rutkowski, Żak, Kopeć, 
Słowik, Cichowski, Kolisnyk - 
Nowak (libero), Grzywacz, Sala, 
Słota, Kijowski.
Jesienne spotkanie tych drużyn 
zakończyło się bardzo szybkim 
zwycięstwem siatkarzy z woje
wództwa opolskiego - potrze
bowali do tego niewiele ponad 
60 minut - którzy przez kilka 
tygodni byli wówczas liderami 
tej grupy (teraz zajmują czwarte 
miejsce). Młoda ekipa z Nowej 
Huty zdobyła wtedy w swojej 
hali w trzech partiach tylko 38 
punktów.
- Teraz spisaliśmy się o wiele le
piej i widać, że chłopaki lepiej się 
obecnie rozumieją i zaczynają 
się docierać. Dotrzymywaliśmy 
gospodarzom kroku w każdym 
secie do stanu 20, ale potem górę 
brało ich większe doświadcze
nie. Niestety, lepsze występy nie 
zmieniają naszej pozycji i wiemy 
już, co nas czeka na koniec se
zonu - zaznacza szkoleniowiec 
krakowian, Adam Fedorek.
Nie wydaje się bowiem, żeby 
Sparta utrzymała się w rozgryw
kach II ligi krajowej, chociaż do 

są ściśle powiązane i dla sympa
tyków stanowią właściwie jeden 
klub. Niestety, konieczna była 
zmiana terminu tego wydarzenia, 
które ma odbyć się w Hali Suche 
Stawy.
- Przenieśliśmy galę na sobotę, 
22 marca - mówi prezes zarządu 
Hutnika sp. z o.o., Artur Trębacz
- Dzień wcześniej odbędzie się 
bowiem spotkanie eliminacyjne 
reprezentacji Polski do piłkarskich 
mistrzostw świata 2026. Wśród 
zaproszonych przez nas są przed
stawiciele krajowego związku, a w 
takiej sytuacji trudno byłoby im 
przyjechać do Nowej Huty. I za
pewne z tego powodu mogłoby 
dotrzeć także mniej innych osób, 

mogą wypalić. Będziemy też te
stować kilku piłkarzy, których wy
typował nasz skauting. Był wśród 
nich bramkostrzelny napastnik 
Mateusz Augustyniak z Ząbkovii 
Ząbki, ale znalazł się jednak na 
treningach Puszczy Niepołomice. 
Pojawił się za to ukraiński gracz, 
którego agent prowadzi naszego 
piłkarza, Jewhenija Bełycza.
Hutnik potrzebuje bowiem za
wodników na niektóre pozycje, w 
tej chwili przede wszystkim środ
kowego napastnika i skrzydłowe
go. Odeszli bowiem gracze mają
cy duży wpływ na poczynania. O 
Michale Głogowskim, najlepszym 
strzelcu wiadomo było dawna. 
Przeniósł się Lechii Gdańsk, która 
do tej pory zapłaciła za ten trans
fer tylko jedną ratę. - Na kolejną 

ich zakończenia pozostało sie
dem kolejek. Od lat jednak pod
kreślają w niej, iż głównym za
daniem jest szkolenie młodzieży
- w tym zespole występują sami 
juniorzy i jego kadra zmienia się 
przed każdymi nowymi rozgryw
kami - i awans do mistrzostw 
Polski juniorów. W ubiegłym 
roku zajęli w nich siatkarze z No
wej Huty piąte miejsce.
- Teraz szykujemy się do zakoń
czenia rozgrywek w naszym wo
jewództwie. W swojej grupie za
jęliśmy pierwsze miejsce i przed 
nami finał małopolski, który od
będzie się w przyszły weekend w 
Nowym Sączu z udziałem sze
ściu drużyn. Liczymy na awans 
do rozgrywek ogólnopolskich - 
zaznacza trener Fedorek.
Dalej na prowadzeniu w czwartej 
grupie II ligi krajowej znajduje się 
MKS Andrychów - 37 pkt, który 
w najbliższą niedzielę przyjedzie 
do Nowej Huty na mecz ze Spar- 
tą. Zespół z os. Teatralnego po
został ostatni - 3 pkt. W najbliż
szy weekend czekają go jednak 
dwa występy, gdyż podejmować 
będzie jeszcze w zaległym spo
tkaniu AT Jastrzębski Węgiel. 
(dan) 

a my chcemy zgromadzić jak naj
szersze grono.
Przez te 75 lat w Hutniku działało 
przecież wiele sekcji. O futboli- 
stach, pięściarzach, szczypiorni- 
stach, siatkarzach, koszykarkach 
czy koszykarzach wiele osób, nie 
tylko związanych z tym klubem, 
pamięta. Ale były przecież tak za
pomniane sekcje jak kajakarska, 
kolarska, lekkoatletyczna, moto
rowa, szachowa, zapaśnicza. W 
niektórych przypadkach trudno 
będzie jednak o ich przedstawi
cieli, chociaż klub stara się zapro
sić jak najwięcej z nim przez te 
lata związanych.
- Poprosiliśmy byłych sportow
ców, szkoleniowców, działaczy, 

czekamy od prawie dwóch mie
sięcy - mówi prezes klubu. - Co 
tydzień wysyłamy do związku do 
Warszawy pismo, w którym kwota 
rośnie, bo doliczamy odsetki.
Nie będzie też już grającego z 
boku Denissa Rakelsa. Łotysz już 
pół roku temu chciał przenieść 
się najpierw do Podbeskidzia Biel
sko-Biała, a potem do Zagłębia 
Sosnowiec. Nic z tego nie wyszło, 
ale niektórzy na Suchych Stawach 
mówili, że myślami jest poza Hut
nikiem. W ubiegłym tygodniu tra
fił w końcu do Sosnowca. Jest to 
transfer definitywny. - Przeciwko 
nam nie zagra, w umowie jest spo
ra kwota, którą musiałoby zapła
cić Zagłębie - dopowiada prezes 
Trębacz.
Jak widać pieniądze są potrzebne,

Piłkarze Puszczy Niepołomice 
przebywają obecnie na zgrupo
waniu (w dniach 11-22 stycznia) 
w tureckiej miejscowości Side. 
Jest ich tam 28. W planie mają 
trzy sprawdziany, z czego dwa w 
tym tygodniu.
Zanim „Żubry” udały się w po
dróż - pierwotnie zamierzano 
wyjechać do Hiszpanii, ale pobyt 
w niej wychodził drożej - to roze
grały dwa sparingi.
Zaczęły z Cracovią na boisku w 
ośrodku w Rącznej, wygrywając 
3-2 (3-1) po bramkach Mateusza 
Radeckiego, Artura Siemaszko i 
Jakuba Serafina. W tym meczu 
wystąpił już pozyskany z Widze
wa Łódź skrzydłowy, 22-letni An
toni Klimek, z którym podpisano 
kontrakt do czerwca 2027 roku. 
Zagrał też jego rówieśnik Micha- 
lis Panagidis, Grek z Arisu Salo
niki, mający za sobą występy w 
młodzieżówce swego kraju. Tego 
samego dnia, ale w Staniątkach, 
Puszcza pokonała 3-1 (2-0) sło
wacki Redfox Stara. Gole zdobyli 
Adrian Bielka, Mateusz Augusty
niak, Hubert Tomalski. Wystąpiło 
w niej licznej grono testowanych 
zawodników w tym pomocni
cy Bielka i Bartosz Bernatowicz 
(obaj ŁKS Łomża), Norbert Jasz- 
czak (Tempo Białka, wychowanek 

którzy przecież utrzymują kon
takty z innymi osobami ze swoich 
sekcji, o pomoc. Liczymy, że dzięki 
temu na gali rzeczywiście będzie 
szeroka reprezentacja środowiska 
naszego klubu - zaznacza prezes 
Trębacz.
W Hutniku myślą nie tylko o tym 
najważniejszym wydarzeniu z 22 
marca. Chcieliby, aby odbyły się 
również inne imprezy, ale o nich 
jeszcze głośniej nie mówią. - Mu- 
simy zgromadzić fundusze, prze
cież wszystko kosztuje - podkre
śla Artur Trębacz. - Liczymy na 
miasto i cały czas rozmawiamy z 
nim o wsparciu naszego jubile
uszu i towarzyszącym mu wyda
rzeniom. (dan) 

ale w Hutniku nie szaleją z wydat
kami i rozpatrują różne warianty.
- Mamy w klubie na przykład naj
lepszego strzelca „ceeljotki”. Jest 
nim Igor Gałek (zdobył 20 bramek, 
a następny siedem mniej - dop.) - 
przypomina Artur Trębacz.
Raczej nie zanosi się na zmiany w 
obronie, choć niektórzy zawod
nicy mogą zostać wypożyczeni.
- Mamy choćby siedmiu graczy, 
którzy mogliby występować na 
prawej stronie - mówi prezes Trę
bacz. - Jeśli chodzi z kolei o Da
niela Hoyo-Kowalskiego, którym 
jakoby interesowała się włoska 
Salernitana z Serie B, to dla jest to 
fakt medialny. Do nas w tej spra
wie nikt się nie zgłaszał.

(dan)

Krakusa Nowa Huta), powracający 
ze Skry Częstochowa Jakub Stec, 
Marcel Złomańczuk (Chełmianka 
Chełm), Łukasz Ostrowski, Dża- 
ba Pchakadze, Kacper Pieniążek 
(Cosmos Nowotaniec), napastni
cy Augustyniak (Ząbkovia Ząbki), 
Przemysław Mycan (Lechia Zie
lona Góra), bramkarz Kacper Pie
chota (Watra Białka Tatrzańska, 
był już w Puszczy).
Z tego licznego grona sprawdza
nych zawodników do Turcji pole
cieli Panagidis, Piechota i Stec. W 
samolocie znalazło się też miejsce 
m.in. dla młodych graczy niepoło- 
miczan Adama Sendora, Krystiana 
Okoniewskiego i Kacpra Smoka. 
Na obozie jest również mołdawski 
stoper Artur Craciun, o którym 
mówiło się, iż może odejść, gdyż 
w czerwcu kończy mu się umowa. 
Zabrakło natomiast byłego piłka
rza Hutnika, Patryka Kielisia.
Opuścił natomiast małopolski 
zespół pomocnik Michał Walski. 
Został wypożyczony do Stali Sta
lowa Wola do czerwca. To drugi 
piłkarz po Koreańczyku Jin-hyun 
Lee (powrócił do kraju, a wykupił 
go za 250 tys. euro, taka była kwo
ta zawarta w jego umowie, mistrz 
Korei Płd.). (dan)
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ZDROWIE
POLKI SIĘ NIE BADAJĄ!

Rozmowa z dr hab. n. med. Joanną Didkowską, kKierownikiem Zakła
du Epidemiologii i Prewencji Pierwotnej Nowotworów oraz Krajowego 
Rejestru Nowotworów, Narodowy Instytut Onkologii im. M. Skłodow- 
skiej-Curie - Państwowy Instytut Badawczy w Warszawie

Zachorowania na raka to nie 
tylko narastający problem 
zdrowotny, ale także społeczny 
i ekonomiczny. Jakie miejsce w 
Krajowym Rejestrze Nowotwo
rów zajmują nowotwory gine
kologiczne?

Nowotwory to rzeczywiście pro
blem wielowymiarowy, ponie
waż dotyka nie tylko chorego, 
ale również całą rodzinę. Jest to 
szczególnie ważne w przypadku, 
gdy choruje kobieta. Niezależnie 
od wieku kobieta pełni bowiem 
wiele ról społecznych: jako mat
ka, żona, babcia i jako pracow
nik. Jeśli chodzi o występowanie 
chorób nowotworowych u mło
dych i w średnim wieku kobiet 
to, niestety, obserwujemy wię
cej zachorowań niż w przypadku 
mężczyzn. Każdego roku notuje
my około 13 tysięcy zachorowań 
na nowotwory ginekologiczne, 
co stanowi około 15 procent 
wszystkich zachorowań na cho
roby nowotworowe wśród ko
biet. W ciągu ostatnich 20 lat ta 
liczba wzrosła o ponad 3 tysiące. 
To niepokojące dane. Mamy też 
około 7 tysięcy zgonów, co rów
nież stanowi około 15 procent 
zgonów z powodu chorób nowo
tworowych u kobiet.

Czym jest Krajowy Rejestr No
wotworów i jaką rolę pełni w 
systemie ochrony zdrowia?

Krajowy Rejestr Nowotworów 
jest dość wiekową instytucją, w 
tym roku obchodził swoje 70-le- 
cie. Jesteśmy jedynym wiarygod
nym źródłem danych epidemio
logicznych, które są oparte na 
potwierdzonych badaniach hi
stopatologicznych. Nie ma więc 
możliwości, aby zachorowań 
zgłoszono zbyt dużo lub zbyt 
mało. Dane z Krajowego Rejestru 
Nowotworów są podstawą do 
tworzenia polityki zdrowotnej 
państwa i podejmowania wszyst
kich decyzji z nią związanych. 
Jesteśmy też jedynym rejestrem 
medycznym, który co roku pu
blikuje jawnie raporty epidemio
logiczne. Uczestniczymy w wielu 
badaniach międzynarodowych, 
a nasze dane są bardzo wysoko 
oceniane przez międzynarodo
we gremia, które podkreślają ich 
wiarygodność.

Od wielu już lat lekarze spe
cjaliści podkreślają znaczenie 
wczesnego wykrywania nowo
tworów i przekonują pacjentki, 
że wcześnie wykryta choroba 
w wielu przypadkach może być 

wyleczalna. Wrzesień jest Mie
siącem Świadomości Nowotwo
rów Ginekologicznych. Czy we
dług Pani wiedza na ich temat 
ma wpływ na wczesne wykry
wanie choroby?

Przewrotnie rzecz ujmując - na 
razie niewielki. Z badań doty
czących świadomości zdrowot
nej wynika, że prawie wszystkie 
kobiety wiedzą, iż cytologia jest 
badaniem, które może je uchro
nić przed zachorowaniem na 
pełnoobjawowego raka szyjki 
macicy. Z drugiej strony, mamy 
bardzo niskie uczestnictwo ko
biet w badaniach przesiewowych 
w kierunku wczesnego wykrycia 
tego raka. To oznacza, że na
sze działania edukacyjne są po 
prostu nieskuteczne. Z kolei w 
przypadku raka trzonu macicy, 
który daje przecież bardzo cha
rakterystyczne objawy, pacjentki 
potrafią długo zwlekać z wizy
tą u lekarza. Musimy znaleźć 
sposób by przekonać kobiety do 
korzystania z możliwości, jakie 
daje im system ochrony zdrowia! 
Przekaz musi być dostosowa
ny do ich wieku, wykształcenia 
czy miejsca zamieszkania. Przed 
nami jeszcze wiele pracy.

Mówiąc o nowotworach gi
nekologicznych wymieniamy 
raka jajnika, raka szyjki maci
cy i raka trzonu macicy. Jakie 
są przyczyny zachorowalności i 
umieralności na te nowotwory? 
Jakie czynniki mają wpływ na 
ich rozwój?

Zacznijmy od raka szyjki ma
cicy. W tym wypadku niewąt
pliwie czynnikiem ryzyka jest 
zakażenie wirusem HPV czyli 
brodawczaka ludzkiego. Jest to 
zakażenie przenoszone drogą 
płciową. Działaniem, które może 
pozwolić uniknąć tego zakażenia 
jest przede wszystkim barierowa 
antykoncepcja. Palenie tytoniu 
dodatkowo zwiększa ryzyko za
każenia. Mamy jednak wspaniałe 
narzędzie do zapobiegania tym 
zakażeniom: szczepienia prze
ciw wirusowi HPV. Dzięki nim 
w wielu krajach obserwujemy 
znaczący spadek zachorowalno
ści i umieralności na raka szyjki 
macicy. Dobrym przykładem jest 
też Finlandia, która np. zaczęła 
badania przesiewowe na począt
ku lat osiemdziesiątych i zacho
rowalność na raka szyjki macicy 
bardzo szybko zaczęła w tym 
kraju spadać. Polska w tamtym 
czasie miała podobne wartości 
wskaźników zachorowalności. 

Dziś mamy, niestety, wyższe 
wskaźniki zachorowalności i 
wielokrotnie wyższe wskaźni
ki umieralności. Bo Polki się nie 
badają! Dlatego trzeba wciąż 
przypominać, że badanie cyto
logiczne ma zapobiec zgonom z 
powodu raka szyjki macicy, na
tomiast szczepienia zapobiegają 
zakażeniom HPV i tym samym 
zachorowaniom na raka szyjki 
macicy.
W raku jajnika od wielu lat ob
serwujemy stabilizację trendu, 
czyli mniej więcej stały poziom 
zachorowalności i umieralności. 
Etiologia tego nowotworu nie 
jest do końca poznana: obser
wujemy występowanie rodzinne, 
większe ryzyko zachorowania 
mają osoby z pewnymi mutacja
mi w genach, a także te, u któ
rych występują niektóre zespoły 
mutacji genetycznych, na przy
kład zespół Lyncha. Czynniki, 
na które mamy wpływ, i które 
zmniejszają ryzyko zachorowa
nia, to wielodzietność i antykon
cepcja doustna. Bezdzietność i 
bezpłodność zwiększają ryzyko 
zachorowania na raka jajnika.

Trzeci z nowotworów, o któ
rych dzisiaj rozmawiamy to rak 
trzonu macicy.

Tutaj mamy do czynienia z bar
dzo dziwnym zjawiskiem. Z jed
nej strony, podobnie jak w całej 
Europie, to coraz wyższe wskaź
niki zachorowalności, z drugiej 
strony obserwujemy również 
rosnący trend umieralności. Zu
pełnie odwrotnie niż w Europie 
Zachodniej! Ten wzrost umieral
ności w Polsce trwa mniej więcej 
od 10 lat i bardzo nas niepokoi, 
ponieważ wcześniej obserwowa
liśmy tendencje spadkowe.
Jeśli chodzi o czynniki ryzyka, to 
przede wszystkim należy wspo
mnieć o stylu życia: ocenia się, 
że otyłość odpowiada za 40% 
zachorowań na raka trzonu ma
cicy. Trzeba podkreślić jednak, 
że pewne postawy zdrowotne 
istotne są dla zachorowania na 
większość nowotworów. Powin
niśmy dbać o dietę, aktywność 
fizyczną i utrzymanie właściwej 
wagi ciała. Takie zachowania 
zmniejszają ryzyko zachorowa
nia na wiele nowotworów, w tym 
także na nowotwory ginekolo
giczne.

Kolejnym, niezwykle ważnym 
tematem jest prewencja pier
wotna i wtórna nowotworów 
ginekologicznych. Wiemy, jakie 
mamy możliwości, a jednak z 
nich nie korzystamy...

Żeby dobrze wszystko wytłu
maczyć, trzeba przypomnieć, że 
prewencja pierwotna ma zapo

biec zachorowaniu, natomiast 
prewencja wtórna zapobie
ga zgonom. W przypadku raka 
szyjki macicy mamy możliwość 
korzystania z obu form. Pre
wencją pierwotną jest szcze
pionka przeciwko wirusowi HPV, 
obecna w Polsce od 2006 roku. 
W Australii, gdzie jest ona do
stępna dla chłopców i dziewcząt 
bezpłatnie od 2007 roku, już za
obserwowano efekty: liczba za
chorowań na raka szyjki macicy 
znacząco spadła. Co istotne, do
tyczy to także wczesnych posta
ci choroby, czyli zmniejszyła się 
liczba nieprawidłowych cytologii 
u młodych kobiet. Wydaje się, że 
posiadamy naprawdę znakomite 
narzędzie, które mogłoby do
prowadzić do bardzo wyraźnego 
spadku zachorowań - i również 
zgonów - na raka szyjki macicy.

Od listopada ubiegłego roku 
w Polsce szczepionka przeciw 
HPV jest w Polsce częściowo 
refundowana. Z 50-procentowej 
dopłaty może skorzystać każdy, 
już od 9. roku życia, we wszyst
kich zarejestrowanych wskaza
niach. To krok w dobrą stronę, 
prawda?

Oczywiście! Powszechna szcze
pionka przeciw HPV dla dziew
cząt i chłopców od 9. roku życia 
spowodowałaby, że w ciągu 2-3 
dekad nie mielibyśmy zacho
rowań na raka szyjki macicy. 
To jest jeden z celów Narodo
wej Strategii Onkologicznej. 
Konieczna jest także ogromna 
kampania informacyjna, która 
pozwoli społeczeństwu zrozu
mieć, że szczepionka przeciw 
HPV (podobnie jak cały system 
szczepień!) jest skuteczna i bez
pieczna. Nie mam wątpliwości, 
że wprowadzenie powszech
nego, bezpłatnego szczepienia 
przeciw HPV mogłoby przynieść 
dużo dobrego.

Poprosimy jeszcze o kilka słów 
na temat prewencji wtórnej. To 
ważne, gdyż od niej zależy, czy 
polskie kobiety będą żyły dłużej.

Prewencja wtórna to udział w 
badaniach przesiewowych. To 
właśnie one wykrywają wczesne 
postacie nowotworu. Mamy bez
płatny, skierowany do kobiet już 
od 25. roku życia, program badań 
przesiewowych w kierunku raka 
szyjki macicy. Raz na 3 lata moż
na wykonać bezpłatnie cytolo
gię, która pozwoli ocenić stan 
szyjki macicy i wykryć wczesne 
postacie choroby, nawet stany 
przedrakowe, zwane nowotwo
rami nieinwazyjnymi.

Kobiety jednak niechętnie 
uczestniczą w tym programie... 

Niestety. W Polsce w okresie 
pandemii uczestnictwo w pro
gramie badań przesiewowych 
spadło do 12%. Potrzebna jest 
więc kampania informacyjna, 
która przekona kobiety, że warto 
wykonywać te badania, ponie
waż są one bardzo skuteczne. 
Jeszcze raz przypomnę Finlan
dię, gdzie spadek umieralności 
dokonał się właśnie za sprawą 
powszechnego uczestnictwa 
w badaniach przesiewowych w 
kierunku wczesnego wykrycia 
raka szyjki macicy.

Jeśli chodzi o prewencję pier
wotną i wtórną to Europa nas, 
niestety, przegoniła. A jak 
sprawa wygląda z terapiami? 
Czy Polki mają dostęp do nowo
czesnego leczenia nowotworów 
ginekologicznych?

Niestety, w Polsce mamy niższe 
wskaźniki przeżycia niż w kra
jach Europy Zachodniej i może 
to być związane właśnie z trud
niejszym dostępem do nowo
czesnego leczenia. Wydaje się, 
że konieczne są działania, które 
poprawią dostępność nowocze
snych leków, takich jak na przy
kład inhibitory PARP w leczeniu 
raka jajnika, czy też immuno
terapia w raku trzonu macicy. 
Sytuacja powoli się poprawia, w 
wielu ośrodkach można już sto
sować inhibitory PARP, ale to na
dal nie jest powszechne. Immu
noterapia także, niestety, nie jest 
jeszcze w naszym kraju w pełni 
dostępna.

Wrzesień to Miesiąc Świado
mości Nowotworów Ginekolo
gicznych. Jakie jest Pani prze
słanie na ten czas?

Zaapelowałabym do wszystkich 
o to, by nie odkładać na później 
dbania o swoje zdrowie. Wiem, 
że kobiety są niezwykle zajęte, 
sama jestem mamą trójki dzieci, 
babcią czwórki wnucząt, pracu
ję zawodowo i też na wszystko 
brakuje mi czasu, ale naprawdę 
warto zainwestować w swoje 
zdrowie! W przeciwnym razie, 
gdy przychodzi choroba, za
miast pomagać swoim rodzi
nom, stajemy się dla nich obcią
żeniem. Warto tak postępować, 
żeby zapewnić sobie jak najdłuż
sze życie w pełnym zdrowiu. To 
są proste rzeczy: badanie cyto
logiczne raz na 3 lata i regularna 
kontrola u lekarza ginekologa.

Bardzo dziękujemy za rozmowę

(f, Stowarzyszenie 
Dziennikarze Dla Zdrowia)

17 stycznia 2025 r., nr 3 (1762) 11



Choć niektórzy uwa
żają, iż zimową porą 
w instytucjach kultu
ry panuje zastój, ma
razm i oczekiwanie 
na nadejście wiosny, 
opinie te w żaden 
sposób nie przystają 
do rzeczywistości. Al
bowiem i w tym okre
sie organizowane są 
różnego typu aktyw

ności, zachęcające do wyjścia 
z domu. Zresztą w Krakowie, 
który nie bez przyczyny na
zywany jest stolicą kultury, na 
nudę nie można narzekać.

Już za pasem ferie i co 
niektórzy rodzice zastanawia
ją się w jaki sposób zagospo
darować czas wolny swoim 
pociechom, tak aby zapewnić 
im ciekawe i twórcze zajęcia. 
Wprawdzie część dzieci wy- 
jedzie na obozy i zimowiska, 
nie wszyscy jednak będą mogli 
skorzystać z tego typu atrak
cji. Co zaś w przypadku, gdy 
dziecko zostanie w Krakowie? 

W odpowiedzi na dylematy 
rodziców, związane z wolno- 
czasową aktywnością dziecka 
w czasie przerwy od nauki, 
krakowskie instytucje kultury 
i placówki oświatowo-wycho
wawcze przygotowały szereg 
interesujący warsztatów dla 
dzieci i młodzieży. Ich wybór 
zależy oczywiście od upodo
bań samego zainteresowane
go.
Nowohucki Oddział Muzeum 
Archeologicznego w Krakowie 
także dołączył do innych cen
trów kultury przygotowując 
interesujące zajęcia zarówno 
dla osób indywidualnych, ro
dzin jak i dla grup zorganizo
wanych. Ich uczestnicy prze
niosą się w czasie i będą mogli 
poznać barwny świat antyku 
i intrygujący okres średnio
wiecza. Warsztaty układania 
mozaiki umożliwią zapozna
nie się z antyczną sztuką zdo
bienia powierzchni z wyko
rzystaniem różnobarwnych, 
małych kostek. Z kolei zajęcia 
rękopiśmienne odkryją świat 
średniowiecznych kopistów i Anna Kolasa

Koncert zimowy w Branickim Dworze

ijii.iO.juj
wystąpią studenci 

Akademii Muzycznej
im. K. Pendereckiego w Krakowie z klasy kameralistyki 

prof. dr hab. Pawła Soleckiego 
w Krakowie

ZIMA W MUZEUM Z KRONIKI POLICYJNEJ
sztuki tworzenia manuskryp
tów.
Ponadto w okresie tegorocz
nych ferii, w sobotę 25. stycz
nia o godzinie 18:00, odbędzie 
się kameralny koncert muzyki 
klasycznej. W jego trakcie bę
dzie można wysłuchać recitalu 
studentów Akademii Muzycz
nej w Krakowie. Młodzi mu
zycy z klasy kameralistyki, pod 
przewodnictwem prof. Pawła 
Sołeckiego, zagrają kompozy
cje znanych i cenionych twór
ców. Muzykowanie we wnę
trzach zabytkowego obiektu 
to doskonały sposób na spę
dzenie wolnego czasu. Wstęp 
na niniejsze wydarzenie jest 
bezpłatny.
Nasza placówka, niezależ
nie od pory roku, otwarta jest 
również dla starszych odbior
ców kultury. Od poniedział
ku do piątku, w tzw. lamusie, 
można oglądać wystawy: stałą 
i czasową. Stała, związana z 
historią nowohuckich badań 
wykopaliskowych, prezentu
je liczne odkrycia archeolo
giczne z terenów Nowej Huty. 
Czasowa, ukazuje bogactwo 
kolorów, form oraz ornamen
tyki oryginalnej i zarazem 
technologicznie niepowtarzal
nej ceramiki pokuckiej. Niniej
sza ekspozycja będzie czynna 
jedynie do połowy kwietnia.
Zima nie musi być nudna, na
sze propozycje na pewno przy- 
padną do gustu i dzieciom, i 
osobom starszym. W naszej 
placówce będziemy Was anga
żować w twórcze i plastyczne 
warsztaty, oprowadzania po 
wystawie i wspólne muzyko
wanie. Wszystko to odbędzie 
się w zabytkowych wnętrzach 
branickich dworów.
Zapraszamy do Oddziału Mu
zeum Archeologicznego w 
Krakowie, przy ul. Sasanek 
2a (dwór w Branicach). Na 
wszystkich chętnych czekamy 
codziennie, w godzinach 9-14. 
Zgłoszenia na warsztaty przyj
mujemy pod nr tel.: 12 640-80
60. Do zobaczenia!

Ślubowanie 
nowoprzyjętych 

policjantów

10 stycznia br. w Muzeum 
Lotnictwa Polskiego w Kra
kowie odbyło się ślubowa
nie 129 nowo przyjętych do 
garnizonu małopolskiego 
funkcjonariuszy - w tym 
41 kobiet. Policjanci zostali 
przyjęci do służby w dniu 
30 grudnia 2024 roku. W 
siedzibie Muzeum Lotnic
twa odbyła się uroczysta 
zbiórka, podczas której 129 
funkcjonariuszy złożyło 
ślubowanie. W tej uroczy
stości młodym adeptom 
sztuki policyjnej towarzy
szyli zaproszeni goście: 
m.in. Elżbieta Achinger - 
wicewojewoda małopolski, 
ks. Łukasz Michalczew
ski - kapelan małopolskiej 
Policji oraz kadra kierow
nicza małopolskiej Policji 
na czele z insp. Arturem 
Bednarkiem - komendan
tem wojewódzkim Policji w 
Krakowie.
Uroczystość rozpoczęła się 
od wprowadzenia sztanda
ru KWP w Krakowie i zło
żenia meldunku Komen
dantowi Wojewódzkiemu 
Policji w Krakowie insp. 
Arturowi Bednarkowi przez 
dowódcę uroczystości 
kom. Rafała Tobołę. Insp. 
Artur Bednarek odczytał 
słowa roty ślubowania, któ
re powtarzali za nim adepci 
sztuki policyjnej. Następnie 
komendant powitał zgro
madzonych na uroczysto
ści gości i pogratulował 
nowo przyjętym funkcjo
nariuszom wyboru zawo
du. Komendant podkreślił, 
że w wypowiedzianej rocie 
ślubowania zawarte jest 
ważne przesłanie: służ
by dla drugiego człowieka, 
nawet z narażeniem życia, 
które od tej chwili będzie 
im towarzyszyć przez lata 
pełnienia służby. Swoje 
słowa skierował również 
do rodzin nowo przyjętych 
funkcjonariuszy, prosząc 
o wsparcie dla swoich bli
skich. Przemówienie za
kończył słowami - służyć 
drugiemu człowiekowi to 
wielka sprawa. Kolejno głos 
zabrała wicewojewoda ma
łopolski Elżbieta Achinger, 

która w imieniu własnym 
jak i wojewody małopol
skiego Krzysztofa Jana Klę- 
czara pogratulowała nowo 
przyjętym funkcjonariu
szom decyzji wstąpienia do 
służby. Życzyła ślubującym 
policjantom, aby służba da
wała wiele szans rozwoju, 
awansu i docenienia. Aby 
po latach każdy mógł po
wiedzieć, że to była dobra 
decyzja na wybór życia za
wodowego. Teraz adeptów 
czeka szkolenie zawodowe 
podstawowe w jednej z po
licyjnych szkół, gdzie będą 
zdobywać wiedzę teore
tyczną i praktyczną m.in. z 
zakresu przepisów prawa 
czy taktyki i technik inter
wencji. Będą także dosko
nalić swoje umiejętności 
strzeleckie. Po zakończo
nym szkoleniu policjanci 
powrócą do swoich jed
nostek, gdzie będą pełnić 
codzienną służbę. 30 osób 
będzie służyć w Komen
dzie Wojewódzkiej Policji. 
Komenda Miejska Policji w 
Krakowie zyska 17 nowych 
funkcjonariuszy. 4 poli
cjantów trafi do Komendy 
Miejskiej Policji w Nowym 
Sączu, Miechowie, Myśleni
cach i Wadowicach, a 13 do 
Komendy Miejskiej Policji 
w Tarnowie. Komenda Po
wiatowa Policji w Brzesku, 
Bochni i Suchej Beskidzkiej 
zyska po 2 nowych poli
cjantów. 7 funkcjonariuszy 
trafi do Komendy Powiato
wej Policji w Chrzanowie i 
Nowym Targu, 3 funkcjo
nariuszy do Komendy Po
wiatowej w Limanowej i 
Oświęcimiu. 5 policjantów 
zasili szeregi Komendy Po
wiatowej Policji w Olkuszu. 
6 adeptów sztuki policyjnej 
trafi do Komendy Policji w 
Zakopanem, 15 do Komen
dy Powiatowej Policji w 
Krakowie, a 1 osoba zasili 
szeregi Komendy Powiato
wej Policji w Dąbrowie Tar
nowskiej. Dzisiaj ślubowali 
policjanci, którzy zostali 
przyjęci w szóstym termi
nie w 2024 roku. W bieżą
cym roku planowane jest 9 
terminów przyjęć do służ
by w Policji. Małopolska 
Policja cały czas rekrutuje 
i zaprasza w swoje szeregi 
i zachęca do składania po
dań! (mp)

NA STRAŻY 
MIASTA

- Po południu strażnicy w trakcie 
patrolowania os. Bohaterów Wrze
śnia zauważyli osoby pochylające się 
nad starszym mężczyzną leżącym 
na chodniku. Gdy podjechali bliżej, 
by sprawdzić, co się stało, okazało 
się, że 90-latek chwilę wcześniej 
przewrócił się i w wyniku upadku 
złamał nos oraz rozciął łuk brwio
wy. Strażnicy udzielili mu pierwszej 
pomocy i wezwali na miejsce po
gotowie. W trakcie oczekiwania na 
przyjazd ratowników ustalili numer 
telefonu do jego żony, a następnie 
skontaktowali się z nią, informując 
o zdarzeniu. Chwilę później zespół 
ratownictwa medycznego podjął 
decyzję o zabraniu mężczyzny do 
szpitala w celu dalszej diagnostyki.

- Intensywne opady śniegu nad 
Krakowem. Według danych meteo
rologicznych przez cały weekend 
były opady śniegu - w sobotę od 
godziny 16.00 oraz w niedzielę, 12 
stycznia. Przyrost pokrywy śnieżnej 
szacuje się na około 20 cm. Opa
dom towarzyszyły zamiecie śnieżne 
oraz wiatr o prędkości do 35 km/h, 
z porywami osiągającymi nawet 60 
km/h.
Prosimy o zachowanie ostrożno
ści, szczególnie w trosce o osoby 
starsze. Mieszkańcy mogą zgłaszać 
informacje o oblodzeniach oraz 
potrzebie odśnieżenia pod adres 
e-mail: interwencje24h@mpo.kra- 
kow.pl lub telefonicznie: 12 646 23 
61.

- Krakowscy dzielnicowi i strażnicy 
miejscy wspólnie patrolują miasto, 
by pomóc osobom dotkniętym kry
zysem bezdomności. Sprawdzają 
m.in. pustostany, dworce, parki i 
prowizoryczne obozowiska. W ra
mach prowadzonych działań „Bez
domni zimą” dzielnicowi z Komi
sariatu Policji IV oraz Komisariatu 
VI wspólnie z funkcjonariuszami 
Straży Miejskiej regularnie patro
lują miejsca, takie jak pustostany, 
parki, dworce, czy prowizoryczne 
obozowiska, w których najczęściej 
przebywają osoby bezdomne. Funk
cjonariusze prowadzą rozmowy 
z osobami dotkniętymi kryzysem 
bezdomności, zwracając uwagę na 
ryzyko wychłodzenia organizmu, 
hipotermii i innych zagrożeń zdro
wotnych. Mundurowi przekazują 
osobom bezdomnym informacje 
o dostępnych miejscach noclego
wych, ośrodkach pomocy społecz
nej oraz innych instytucjach, któ
re mogą zapewnić im niezbędne 
wsparcie - podaje policja, dodając, 
że służby starają się przekonać 
osoby bezdomne do skorzystania z 
oferowanej pomocy, podkreślając 
korzyści płynące z pobytu w bez
piecznym miejscu. Celem działań 
jest nie tylko zapewnienie bezpie
czeństwa osób dotkniętych kryzy
sem bezdomności, ale także zmo
tywowanie ich do podjęcia działań 
zmierzających do poprawy swojej 
sytuacji życiowej - podkreślają 
mundurowi.
I apelują do wszystkich o przekazy
wanie telefonicznej, czy e-mailowej 
informacji do najbliższej jednost
ki policji o osobach bezdomnych, 
które w czasie niskich temperatur 
będą przebywać w miejscach, w 
których ich życie i zdrowie może 
zostać narażone przez zamarznię
cie. Możliwość zgłoszenia policji, że 
ktoś potrzebuje pomocy i wsparcia, 
istnieje również za pośrednictwem 
internetowej Krajowej Mapy Za
grożeń Bezpieczeństwa - https:// 
mapy.geoportal.gov.pl. Na „mapie” 
należy zaznaczyć zagrożenie z ka
tegorii „bezdomność”, określając 
miejsce jego występowania. Moż
na również dodać opis, precyzując 
nasze informacje, które policjanci 
następnie zweryfikują, sprawdzając 
wskazane miejsca. Jak jednak za
znacza policja, jeśli ktoś potrzebuje 
natychmiastowej pomocy, należy 
działać szybko, dzwoniąc pod nu
mer alarmowy 112. (mp)
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informator nowohucki
SŁUŻBY MIEJSKIE I LOKALNE

• Pogotowie Ratunkowe: 999
• Toksykologia: 12 411 99-99
• Straż Pożarna: 998
• Policja: 997
• Policja Nowa Huta: os. Zgo

dy (VIII KP) 12 61-52-910, os. 
Złotej Jesieni 11C (VII KP) 12 
61-52-911, 12 615-33-19.

• Straż Miejska: 986
• Pogotowie gazowe: 992
• Pogotowie dźwigowe:

12 644-23-08
• Pogotowie c.o.: 12 644-38-46
• Wodociągi: 12 648-28-61
• Pogotowie ADREM (elektr., 

c.o., wod.-kan.-gaz): 12 644
19-69, 12 643-27-43.

• Pogotowie elektryczne dla 
os. Oświecenia: 12 647-05-65 
w dni powszednie i 12 647-15
87 w dni świąteczne.

• Całodobowy telefon zaufa
nia dla osób z problemem 
alkoholowym i ich rodzin: 12 
411-60-44.

+ NOCNA I ŚWIĄTECZNA OPIEKA
ZDROWOTNA

• Szpital Rydygiera, Kraków 
os. Złotej Jesieni 1: tel. 12 64
68-792.

• NZOZ OPC, Kraków os. Na 
Skarpie 66: tel. 12 357-52-48.

DYŻURY APTEK

• Apteka Gemini - godziny 
otwarcia 7-20 i w sobotę 8-16, 
os. Kazimierzowskie 30, 31
844 Kraków; tel. 571-601-679;

• Apteka DOZ, czynna całą 
dobę, os. Centrum A, bl. 3, tel. 
800 110 110.

+ MEDYCYNA I ZDROWIE

• Gabinet kardiologiczny, lek. 
med. Krzysztof Ideć, os. Hut
nicze 10/3. Rejestracja: 12 
357-36-12

• Kompleksowe leczenie sto
matologiczne: leczenie ka
nałowe, protetyka, implanty. 
Kraków, os. Słoneczne 11, lo
kal U 1., Tel. 12 644 89 01, kom. 
664 395 417. Pon.-pt. 9.00
19.00. www.bjb.net.pl

• Pracownia USG - lek. med. 
B. Stępień - os. Handlowe 8, 
tel. 12 644-78-26 lub 696-047
450: badania jamy brzusznej, 
tarczycy. Czynna: poniedzia
łek 12.00-16.00 oraz środa i 
piątek 9.00-12.00.

• Naprawa protez zębowych, 
wzmacnianie metalem: tel. 
608-205-981

|Y USŁUGI RÓŻNE

• Telewizor, anteny: tel. 12
640-00-42, 609 586 881.

• Usługi szklarskie, oprawa 
obrazów, os. Jagiellońskie 19, 
Pawilon Handlowo-Usługowy 
koło kościoła ARKA (wejście z 
tyłu). Tel. 12 647-86-50, 504
552-197.

• Przechowalnia rowerów i 
opon (z możliwością przeglą
du, całoroczna). Plac targowy 
PIAST, paw. 3. Tel. 647-13-88, 
kom. 0502-730-087.

• Salon fryzjerski „Dorota” 
(damski, męski, dzieci).Pl. 
Targowy „Piast”, paw. 26, 27. 
Tel. 506-529-863.

• Zakład pieczątkarsko-gra- 
werski, Adam Sroka, przenie
siony z os. Niepodległości do 
Borzęcina 797A. Tel. 14 68-46
756, e-mail: zaklad@odznaki. 
pl

• Rowery - sprzedaż, części, 
akcesoria, serwis, naprawy, 
komis, malowanie ram. FHU 
„Elmar”, plac targowy PIAST, 
paw. 3, tel. 647-13-88, kom. 
502-73-00-87.

• Montaż anten, naprawa te
lewizorów wszystkich typów 
u klienta, tel. 12 640-00-41, 
609-586-881.

• Fundacja Więcej Serca. Usłu
gi księgowe - pełny zakres 
- ceny do uzgodnienia. Os. 
Złotej Jesieni 15B, lok. 2, tel. 
503-602-661.

• Biuro turystyczne Cerro Tor- 
re Szkoła Górska. Wyjazdy 
polskie i zagraniczne, górskie 
wyprawy, pilotaż i przewod
nictwo wycieczek, obozy i 
kursy wspinaczkowe, szkole
nia, kursy pierwszej pomocy. 
Oferta dla grup, szkół, firm, 
klientów indywidualnych. Al. 
Pokoju 82, 501 568 948, www. 
szkolagorska-cerrotorre.pl

• Wyroby złote i srebrne. Na
prawy. Grawerowanie. Skup 
złota i srebra. Upominki ko
munijne. Ceny producenta. 
Bieńczycki pl. Targowy 5, tel. 
12 685-53-80.

0 USŁUGI MOTORYZACYJNE

• Firma Autokomputer, Jani
na Walasek. Badania tech
niczne pojazdów do 3,5 ton 
(przeglądy rejestracyjne): 
okresowe, zasilanych ga
zem, rejestrowanych po raz 
pierwszy za granicą, powy
padkowych. Komputerowy 
system pomiaru i kontroli 
układów jezdnych samocho
dów osobowych i busów oraz 
ich regulacja. Komputerowy 
pomiar sprawności amorty
zatorów. ul. Makuszyńskie
go 9B, tel. 12 644-18-80, 12 
684-19-00 (01, 02), pon.-pt. 
8.00-18.00. www.stacja-au-

tokomputer.pl E-mail: auto- 
komputer@op.pl.

• Automyjnia i studio deta- 
ilingu „Splasz”. Mycie ręczne. 
Całodobowy parking. Ul. Fa
timska 6, tel. 644-72-39.

• Złomowanie samochodów, 
wystawianie zaświadczeń, 
transport, tel. 12 681-01-41, 
0605-100-845.

KWIACIARNIE
• Kwiaciarnia „KALINA”, os. 
Centrum D1, czynna od pn. 
do pt. w godz. 8-19, w soboty 
8-17, w niedziele 9-15. Zamó
wienia z dostawą do domu. 
Tel. 12 644-33-36.

• Kwiaciarnia „Cupido”, Czyn
na: pon.-sob. 6.00-19.00, 
niedziela 9.00-16.00. Zamó
wienia na telefon. Dowóz w 
obrębie Krakowa. Wieńce, 
wiązanki okolicznościowe, 
bukiety. Pl. Targowy Bieńczy- 
ce 6, tel. 641-46-35.

+NIEDZIELNE MSZE ŚWIĘTE

• Bazylika w Mogile: 6.30, 8.00, 
9.30, 11.00, 12.30, 14.00, 16.30, 
18.00.

• Kościół św. Bartłomieja:
10.00, 11.30.

• Szklane Domy: 6.30, 8.00, 
9.30, 11.00, 17.00, 19.00, 20.30.

• Arka Pana: 6.30, 8.00, 9.30, 
11.00, 12.30, 16.00, 17.30, 19.00.

• Czyżyny: 7.00, 8.30, 10.00, 
11.30, 13.00, 18.00.

• Dywizjonu 303: 6.30, 8.00, 
9.30, 11.00, 13.00, 16.00, 18.00, 
19.15.

• Mistrzejowice: 6.30, 8.00, 
9.30, 11.00, 13.00, 17.00, 19.00.

• Kalinowe: 7.00, 9.00, 11.00, 
13.00, 18.00.

• Wzgórza Krzesławickie: 6.30, 
8.00, 9.30, 11.00, 12.30, 16.00, 
19.00.

• Boh. Września: 6.00, 7.30, 
9.00, 10.30, 12.00, 13.30, 16.30, 
18.00, 19.30.

• ul. Bulwarowa: 7.00, 8.30, 
10.00, 11.30, 13.00, 18.00, 
20.00.

• Teatralne: 7.00, 8.30, 10.00, 
11.30, 18.00, 19.30.

• Krzesławice: sobota 17.00, 
niedziela 9.30.

• Pleszów: 7.30, 11.30.
• Kantorowice: 9.00, 11.00, 

19.00, od X do IV - 18.00.
• Ruszcza: 7.00, 9.00, 11.00, 

16.00.
• Górka Kościelnicka: 7.00, 

12.00.
• Kościelniki: 10.30, 18.30.
• Wolica: 9.00, 18.00.
• Lubocza: 8.00, 10.30, 17.00.

1—1—1

□□

1—1—1

co

C-D

ANTEN montaż, naprawa telewizorów u klien
ta. Tel. (12) 640-00-42,
609-586-881.
HYDRAULIKA. Elektryka. 516-875-304.
RTV - telewizory - anteny - serwis profesjo
nalny od 1985 Tel. 609-719-072.
TAPICER. 784-906-675.

REKLAMA

Do wynajęcia lokale handlowe - tel. 602-15-30-88, 12 307-11-20

tel. 12/411-47-76, sob. 8.00-14.00
tel. 12/411-35-26
tel. 12/645-31-61
tel. 12/656-55-11

- ' "lim i
„Umiera się nie dlatego aby przestać żyć, lecz po to by żyć inaczej"

Paulo Coelho

ZAKŁADY POGRZEBOWE 
Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych Sp. z o.o.
• ul. Rakowicka 35a,
• ul. Reduty 1,
• cm. Grębałów,
• cm. Podgórze,

Wszystkie punkty czynne od pon. dc pt. od 7.30 do 15.30

KOMPLEKSOWA OBSŁUGA POGRZEBÓW 
BEZGOTÓWKOWE ROZLICZANIE POGRZEBÓW

Ir 1    , -» k. i-oćiiJŁ'*.- —,

DYŻUR CAŁODOBOWY
RÓWNIEŻ W NIEDZIELE I ŚWIĘTA 

tel. 12/411-45-02,
\ 12/411-45-04

B. KWIECIŃSKA

www.cordia.com.pl

os. Na Skarpie 24 os. Urocze 5

12 644-87-75, 512-179-466

KOMPLEKSOWE
USŁUGI POGRZEBOWE

TANIO - CAŁODOBOWO

Ś. P. Ewa KWATERCZAK
Najukochańsza Córka, Kuzynka, Siostrzenica, 

Chrzestna Matka i Ciocia

Przeżywszy lat 64, po krótkiej a ciężkiej chorobie, 
opatrzona św. Sakramentami odeszła od nas na 

zawsze dnia 9 stycznia 2025 roku.

Msza św. żałobna przy Zmarłej odprawiona zostanie 
w piątek dnia 17 stycznia 2025 roku o godz. 9:00 w kaplicy 

na Cmentarzu Podgórskim, po czym nastąpi odprowa
dzenie Zmarłej na miejsce wiecznego spoczynku, o czym 

zawiadamia pogrążona w głębokim smutku

Mama z Rodziną
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POZIOMO: 5. medyczne wziernikowanie, 8. imperator, 9. kwiat wodny, 12. trzecia rzeka świata, 
13. wybitne uzdolnienie, 14. nogi zająca, 15. duch bojowy, 17. sedno sprawy, 19. dekoracyjny arras, 
20. prażona kukurydza, 23. Meryl, wybitna aktorka amerykańska, 25. makler giełdowy, 27. dotacja na 
badania, 28. lewy dopływ Oki, 30. faza księżyca, 31. zły duch, 32. pomó-wienie, 33. sentencja, aforyzm, 
porzekadło.
PIONOWO: 1. kroniki, 2. niepełny dowód przestępstwa, 3. ostatni komendant główny Armii Krajowej, 
4. rośnie w miarę jedzenia, 6. byt doskonały, 7. kraj Flamandów i Walonów, 10. zboczenie, perwer- 
sja, 11. panowanie nad sobą, 16. niewinne kwiaty, 18. myli się tylko raz, 21. miasto nad rzeką Ebro, 
22. specjalista od ptaków, 24. bóg sztuki lekarskiej, 26. polowanie z nagonką, 29. krańcowa wstrze

mięźliwość, 30. monument.

NASZE MIASTO. FELIETON RYSZARDA TERLECKIEGO

12 3 4

BĘDZIE DROŻEJ
Obecnej władzy można wiele zarzucić, w tym przede wszystkim łamanie pra
wa, lekceważenie konstytucji, odebranie subwencji dla Prawa i Sprawiedli
wości i tym samym pozbawianie opozycji możliwości równego startu w wy
borach prezydenckich i parlamentarnych. Można dziś rządzących oskarżyć o 
celowe obniżanie poziomu wykształcenia polskiej młodzieży, o plany depra
wacji i wynarodowienia młodych ludzi. W tej sprawie odbył się w niedzielę 
na Rynku w Krakowie protest z udziałem paru tysięcy przeciwników obec
nej władzy. Można wreszcie zarzucić rządowi Tuska zahamowanie rozwoju 
gospodarczego Polski i działanie na rzecz interesu Niemiec. To wszystko są 
poważne zarzuty i gdy obecna władza przegra wybory (oby jak najszybciej), 
dzisiejsze łamanie prawa będzie podstawą do odpowiedzialności konstytu
cyjnej i karnej.
Dziś jednak większość z nas żyje z dala od politycznych szaleństw rządzą
cej koalicji, a codzienną troską staje się drożyzna, która bezlitośnie pożera 
nasze dochody. Niepokój jest tym większy, że drożeje wszystko, co jest nam 
niezbędne do życia, a najbliższy rok zapowiada pogorszenie sytuacji. Rząd 
Tuska nie tylko nie jest w stanie temu zaradzić, ale beztrosko przygląda się 
wzrostowi cen licząc, że zwolennicy Platformy i partyjek, które ją wspierają, 
wytrzymają jeszcze trochę, aż opozycja zostanie zlikwidowana i nie będzie 
alternatywy dla ekipy, która dorwała się do władzy.
Tymczasem ceny podstawowych produktów wzrastają z miesiąca na miesiąc, 
a wiosna przyniesie tylko pogorszenie sytuacji. Obecnie wzrost cen już przy
sparza o zawrót głowy: masło o 100 % w górę, mleko o 40 %, jajka o 37 %, ser 
żółty o 20 %, a np. filety z piersi kurczaka o 20 %. Zniesienie zerowej stawki 
VAT na produkty spożywcze, obowiązującej za czasów PiS, od razu spowodo
wało wzrost cen, a do tego doszła niekompetencja i pazerność na stanowiska 
obecnej ekipy. Rząd spotyka się co tydzień, ale nie ma żadnego pomysłu na 
poprawę sytuacji, a ministrowie bezradnie rozkładają ręce. Rosną ceny wa
rzyw i owoców, np. pomidory podrożały o 50 %, rolnicy protestują, a rząd 
reaguje planem stopniowej likwidacji polskiego rolnictwa i zastąpienia jego 
produktów żywnością z Ameryki Południowej. Ta żywność będzie trochę tań
sza, chociaż dużo gorszej jakości, jednak tańsza tylko na początku, bo zagra
niczni producenci będą mogli do woli podnosić swoje ceny.
Żywność drożeje systematycznie, a prognozy na nowy rok zapowiadają 
wzrost cen mięsa (zwłaszcza wołowiny i drobiu), mąki, pieczywa, owoców i 
warzyw. Z pewnością wzrośnie cena kawy, a podniesienie akcyzy na papierosy 
i alkohol spowoduje, że i za te produkty zapłacimy dużo więcej. A przecież 
żywność to nie wszystko co drożeje. Już droższy jest gaz o 30 %, i prąd o 30 
%. Zapowiedzi nowych cen są wprost alarmujące, nawet jeżeli ekipa Tuska 
przytrzyma je na tym i tak już wyższym poziomie do maja, licząc, że dzięki 
temu wygra wybory prezydenckie, to od lata zacznie się lawina nowych pod
wyżek. Właściciele samochodów widzą jak o 30 % podrożało ubezpieczenie 
OC, wszyscy widzimy ceny benzyny, a także ceny wszelkich usług. Do tego 
wszystkiego rośnie inflacja, a np. rewaloryzacja emerytur została sprowadzo
na do śmiesznych stawek, które pamiętamy z czasów poprzednich rządów 
Tuska. Tylko czekać, jak zlikwidują trzynastą i czternastą emeryturę.
Sytuacja pogarsza się z każdym miesiącem i dopóki nie pozbędziemy się rzą
du oszustów, to na poprawę nie ma co liczyć. Na szczęście w maju mamy 
szansę uczynić pierwszy krok ku poprawie i szczęśliwie doprowadzić do zwy
cięstwa Karola Nawrockiego w wyborach prezydenckich.

Rozwiązanie krzyżówki nr 1:
POZIOMO: 6. bestseller, 9. kolano, 10. Rzecki, 12. furia, 13. glista, 14. hołota, 18. Bagatela, 19. Grębałów, 20. brojlery, 22. 
manifest, 25. czyrak, 29. bilion, 30. hiena, 31. amisze, 32. marker, 33. współautor.
PIONOWO: 1. dekada, 2. strofa, 3. Belgrad, 4. iloraz, 5. orzech, 7. Polska, 8. Skałka, 11. Alcatraz, 15. trójskok, 16. alarm, 17. 
orkan, 21. jarzmo, 23. folder, 24. wiertło, 26. Kosowo, 27. Cheops, 28. bambus, 29. Bartok.

SPRAWY DUŻE I MAŁE. FELIETON SŁAWOMIRA PIETRZYKA

Wymiana czy zwrot pieniędzy?
Czy zgodnie z prawem sprzedawca może nie wymienić mebli z wadami fabrycznymi na nowe, pozbawione wad, a jedynie 
zaproponować zwrot pieniędzy? W małym sklepie meblowym wybrałam i zakupiłam sofę dostarczoną w dwóch paczkach. 
Po zmontowaniu uwidoczniły się wady. Producent je lekceważy, twierdząc, że albo biorę, co dają, albo zwróci pieniądze i 
zabierze mebel. W jaki sposób mogę wyegzekwować od producentam, aby wymienił mebel na pozbawiony wad? Czy muszę 
zgodzić się na zwrot pieniędzy?

Może Pan skorzystać względem sprzedawcy z uprawnień z tytułu rękojmi za wady rzeczy. Wedle art. 561 par. 1 Kodek
su cywilnego jeżeli rzecz sprzedana ma wadę, kupujący może żądać wymiany rzeczy na wolną od wad albo usunięcia 
wady, a sprzedawca jest obowiązany wymienić rzecz wadliwą na wolną od wad lub usunąć wadę w rozsądnym czasie bez 
nadmiernych niedogodności dla kupującego (par. 2). Na podstawie jednak art. 561 par. 3 k.c. sprzedawca może odmówić 
zadośćuczynienia żądaniu kupującego, jeżeli doprowadzenie do zgodności z umową rzeczy wadliwej w sposób wybrany 
przez kupującego jest niemożliwe albo w porównaniu z drugim możliwym sposobem doprowadzenia do zgodności z 
umową wymagałoby nadmiernych kosztów. „Nadmierne niedogodności” to takie, które nie są zwykłe i niezbędne do po
niesienia przez sprzedawcę w związku z wymianą rzeczy lub usunięciem jej wady. Z kolei art. 560 par. 1 k.c. mówi: Jeżeli 
rzecz sprzedana ma wadę, kupujący może złożyć oświadczenie o obniżeniu ceny albo odstąpieniu od umowy, chyba że 
sprzedawca niezwłocznie i bez nadmiernych niedogodności dla kupującego wymieni rzecz wadliwą na wolną od wad albo 
wadę usunie. Ograniczenie to nie ma zastosowania, jeżeli rzecz była już wymieniona lub naprawiana przez sprzedawcę 
albo sprzedawca nie uczynił zadość obowiązkowi wymiany rzeczy na wolną od wad lub usunięcia wady. W pierwszej ko
lejności zatem ma Pan prawo żądać wymiany sofy na wolną od wad, albo jej naprawy (i dochodzić ich również na drodze 
sądowej), a sprzedawca ma obowiązek uczynić zadość żądaniu, chyba że odmówi, wskazując zasadnie, że np. wymiana 
jest niemożliwa, gdyż takich sof już nie ma, a usunięcie wady wiązałoby się z nadmiernym kosztem (np. kosztowałoby tyle, 
co cała nowa sofa). Gdy sprzedawca ma podstawy do odmowy, wtedy może Pan albo złożyć oświadczenie o odstąpieniu 
od umowy (i zażądać zwrotu ceny - czyli jest to rozwiązanie, którego chce teraz druga strona), albo o obniżeniu ceny. (sp)

AFRYKA DZIKA

Zapraszamy do oglądania 813 odcinka No
wohuckiej Kroniki Filmowej. Ponieważ za 
oknami jest zimno, ciemno i ponuro, za- 
bierzemy widzów do Ugandy. To właśnie 
tam dwóch mieszkańców Nowej Huty poje
chało, aby nieść pomoc. Sebastian Jagielski 
i Jarosław Urbaniec zorganizowali zbiórkę 
pieniędzy i darów, które zostały przekazane 
dzieciom z sierocińca w Ugandzie. Pośród 
egzotycznych okoliczności przyrody opo
wiedzą o wyprawie, swoich motywacjach i 
planach na przyszłość. Pokażą nam, jaki to 
inny świat.
Do oglądania 813 odcinka NKF zapraszamy 
do Kina Sfinks od piątku 17 stycznia oraz 
w poniedziałek 20 stycznia na antenę TVP 
Kraków Fot. magiczny Kraków

NIC O NAS BEZ NAS
Ostatnio otrzymałem od kilku Czytelników sygnały, że moje publikacje w tej 
rubryce odbiegają od lokalnych spraw, jak przystało na ten typ gazety, w któ
rej publikuję swoje felietony. Wypadałoby podziękować za uwagi Czytelników, 
które powinny mnie sprowadzić na dobrą drogę. Jednak pozwolę się nie zgo
dzić z moimi interlokutorami. Felieton „Sprawy duże i małe” zresztą odzie
dziczony w sensie winiety (nadtytułu) po Bruno Miecugowie, który ukazywał 
się przed laty w „Głosie Nowej Huty” nie koniecznie był lokalny. Nie ukrywam, 
że ten legendarny redaktor „Dziennika Polskiego” był i jest dla mnie wzorem 
felietonisty, dlatego staram się choć trochę naśladować. Spędziliśmy nawet 
nieco czasu w tym dzienniku czytelnikowskim i mogłem Go bliżej poznać. 
Zresztą mimo PRL-owskich czasów „Dziennik Polski” wówczas był potężną i 
opiniotwórczą gazetą. Publikowały w nim tuzy ówczesnego dziennikarstwa. 
Wychodził w nakładzie ponad 200 - tysięcznym w piątki, kiedy na ostatniej 
stronie pisywał swoje felietony Bruno Miecugow. Gdy w połowie lat osiem
dziesiątych ubiegłego wieku musiałem odejść z „DP”, nie ze swojej woli, do 
„Głosu Nowej Huty”, Bruno w nagrodę uroczyście przekazał mi winietę swo
jego felietonu i staram się kontynuować idee, które mi ten znakomity dzien
nikarz przekazał.
Felieton powinien przede wszystkim przekazywać Czytelnikom subiektywne 
widzenie autora, otaczającego świata. Dzięki temu jest niepowtarzalną formą 
jego widzenia. Owszem winieta jest w jakiejś mierze informacją o rzeczywi
stości, którą autor porusza w swoich felietonach. Ja staram się to czynić w 
swoich felietonach, bo poruszam w nich zarówno sprawy duże, ale próbuję 
odnieść je do spraw, które nas dotyczą bezpośrednio i dla wielu osób są małe, 
ale istotne. Znam natomiast felietonistów, którzy ani słowem nie nawiązują do 
winiety pod którą piszą.
W dzisiejszym numerze „GTN” omawiamy budżet miasta Krakowa na rok 
2025 widziany oczami tych którzy go przygotowali. To duża sprawa dla 
mieszkańców naszego miasta, bo określa rozwój naszej aglomeracji w najbliż
szych latach. Jednak dotyczy on także naszych małych indywidualnych spraw. 
Przecież każdy korzysta w jakiejś mierze z różnych usług, które oferuje mu 
miasto, w którym żyje, począwszy od komunikacji, a skończywszy na pomocy 
społecznej.
Nie wchodząc w szczegóły tego ważnego dokumentu, odsyłam do naszej pu
blikacji, jednak chciałbym wskazać na ważne kierunki w nim zawarte. Chodzi 
o wzmacnianie tkanki społecznej poprzez zwiększanie środków na potrzeby 
rad dzielnic, wsparcie finansowe Rady Krakowskich Seniorów i Młodzieżowej 
Rady Miasta, czy rozwiązania typu smart usprawniające zarządzanie miastem. 
Powołanie pełnomocnika prezydenta ds. Organizacji Pozarządowych ma 
zwiększyć ich znaczenie i doprowadzić do większego udziału w podejmowa
niu ważnych decyzji dla mieszkańców.
To jest najlepsza droga do realizacji założenia „Nic o nas bez nas”. Każda wła
dza podejmująca decyzje dotyczące ludzi powinna mieć wiedzę o ich potrze
bach. Najlepszą metodą jest konsultacja społeczna, która pozwala poznać te 
potrzeby i oczekiwania społeczne. Nie ma lepszej metody jak wzmacnianie 
tkanki społecznej i liczenie się z opiniami ludzi bezpośrednio, bądź organiza
cji ich reprezentujących. I ten element zauważyłem w programie prezydenta 
M. Krakowa Aleksandra Miszalskiego i Jego ekipy. Mało tego prezydent za
powiada zwiększanie środków na ten cel w przyszłości. Teraz tylko oczekuję 
realizacji zapowiedzi zawartych w tym programowym dokumencie rozwoju 
Krakowa na rok 2025.
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BĘDZIE DROŻEJ
Już wiadomo, że uruchomiony w roku 2022 przez Wody Polskie program „Na
sze Łowiska” został zakończony przez nowe władze Wód Polskich. Państwowe 
Gospodarstwo Wodne Wody Polskie oficjalnie poinformowały o zakończeniu z 
końcem 2024 roku programu „Nasze Łowiska”. Program ten pozwalał na ama
torski połów ryb na podstawie jednej opłaty w wybranych obwodach rybackich, 
w których gospodarkę rybacką prowadziły, jako właściciel, wspomniane Wody 
Polskie. Program przestał obowiązywać na mocy zarządzenia nowego prezesa 
PGW Wody Polskie.
Od 1 stycznia 2025 r. wędkowanie w obwodach objętych wcześniej progra
mem „Nasze Łowiska” jest możliwe na podstawie zezwoleń wydawanych przez 
poszczególne Regionalne Zarządy Gospodarki Wodnej. Zezwolenia te będą 
uprawniały do połowu ryb na wędkę wyłącznie na obszarze ich działania we 
wskazanych obwodach rybackich.
W ubiegłym roku lista łowisk objęta programem liczyła 130 pozycji, a jednolita 
roczna opłata za prawo do wędkowania na nich wynosiła 250 zł. Wraz z wyga
saniem umów dzierżawy określonych wód przez Zarządy Okręgów Polskiego 
Związku Wędkarskiego wody te miały przechodzić pod gospodarkę PGW Wody 
Polskie. W ten sposób Wody Polskie miały w najbliższych latach stać się go
spodarzem większości polskich rzek, jezior i zbiorników zaporowych. By mieć 
prawo do wędkowania w tych wszystkich wodach należałoby wykupić roczną 
opłatę w wysokości 250 zł (oczywiście, gdyby wysokość opłaty pozostała na do
tychczasowym poziomie). Takie informacje przekazywały dziennikarzom po
przednie władze Wód Polskich. Chodziło o to, by wędkarstwo, uczące szacunku 
do przyrody było dostępnego dla przeciętnego Polaka. By było to hobby, które 
mogłoby być realizowane także przez niezamożne rodziny. By tą pasją zarażać 
także ludzi młodych.
Ale wszystko się zmieniło po przejęciu w naszym kraju władzy przez obecnie 
rządzących. I jak widać zmieniła się także dość radykalnie polityka Wód Pol
skich wobec wędkarzy. Będzie o wiele drożej.
Jak zdążyłem się zorientować, w Polsce mamy jedenaście Regionalnych Zarzą
dów Gospodarki Wodnej. Gdybyśmy chcieli powędkować na wszystkich wo
dach Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie, to musielibyśmy 
wykupić zezwolenia wydawane przez poszczególne regionalne zarządy. A to by 
nas kosztowało... Policzmy... Mnożymy 250 zł razy jedenaście i otrzymujemy 2 
750 zł.

PRZEŻYĆ ŚNIEGI W MIEŚCIE
Brzęk tłuczonego szkła, trzask pękającego plastyku i łomot blach uderzających o siebie sta
nowiły w miniony weekend dominujące odgłosy na polskich drogach. Te dźwięki wydawały 
zderzające się samochody, których kierowcy uwierzyli w zapewnienia ekologów o postępu
jącym ociepleniu klimatu i na czas nie zamontowali na koła zimowego ogumienia. Ale nawet 
większość tych, którzy „zimówki” zamontowali poruszała się na nich z prędkościami godnymi 
najcieplejszych dni lata. Tymczasem w okresie nagłych opadów śniegu, z jakimi mieliśmy w 
Krakowie do czynienia w minioną sobotę i niedzielę należało jeździć raczej z prędkością jed
nego konia - i to żywego! - niż kilkudziesięciu koni (mechanicznych).
Być może klimat się ociepla, bo w krajach okołorównikowych coraz więcej powodzi, zaś z pól 
lodowych Arktyki i Antarktydy spływają do oceanów większe góry lodowe. Być może jeszcze w 
tym stuleciu dojdzie do tego, że w polskich miejscowościach o nazwie Winiary znowu pojawią 
się uprawy winnej latorośli i rozpocznie się produkcja wina z winogron, a nie tylko owocowego, 
jak było do tej pory. Być może... Nawet najlepsi polscy meteorolodzy nie są w stanie dokładnie 
określić kiedy i jakiej grubości pojawi się warstwa śniegu, ani również tego, czy powszechnie 
spotykane za oknami polskich mieszkań termometry spirytusowe nie zaczną pękać (słabo pa
miętającym chemię ze szkoły przypomnę, iż alkohol krzepnie w temperaturze minus 39 stopni 
C.).
Kto nie zdążył z przygotowaniem auta do zimy przed minionym weekendem niech dłużej nie 
zwleka, nawet gdy do czasu pojawienia się bazi na drzewach nie zamierza wyściubiać nosa 
poza granice administracyjne Krakowa. W mieście też czyha wiele zimowych niebezpie
czeństw. Na pewno warto założyć na koła opony zimowe. I to na wszystkie cztery. Opowieści 
o tym, że wystarczy założyć „zimówki” tylko na koła napędzane - obecnie z reguły przednie 
- można między bajki włożyć. Co z tego, że przód auta ładnie nam przyhamuje na lodzie, kiedy 
tył na oponach letnich zacznie się ślizgać i wyjeżdżać na przeciwległy pas ruchu. I nie pomogą 
wtedy żadne elektroniczne urządzenia w układzie hamulcowym. W zimie warto też tankować 
samochód do pełna przy każdej okazji, żeby woda nie skraplała się - przy zmianach tempera
tury - na ścianach zbiornika paliwa. Zamarznięta kropla wody w układzie zasilania sprawia, że 
trzeba szybko zorientować się, gdzie jest najbliższy przystanek tramwajowy czy autobusowy. 
W mieście takim jak Kraków ulice, nawet w czasie dużych opadów śniegu, są przeważnie do
brze utrzymane. Warto jednak pamiętać, że w pierwszej kolejności odśnieżane są te ulice, któ
rymi jeździ komunikacja miejska i w czasie śnieżycy lepiej nimi się poruszać. Uliczki osiedlowe 
odśnieżane są w ostatniej kolejności i dlatego szybko tworzy się na nich warstwa zajeżdżonego 
śniegu, a z czasem lodu. Tam właśnie trzeba najbardziej uważać, bo sąsiedzkie stłuczki pod 
blokiem mogą być przyczyną obrazy na całe życie. Tymczasem sąsiadów nie wybiera się, a 
trudno z powodu zarysowania auta, czy rozbicia reflektora nie odzywać się do siebie latami. 
Uważać trzeba również na mostach i wiaduktach, ponieważ jezdnia chłodzona z obu stron 
znacznie szybciej pokrywa się warstwą lodu niż zwykły asfalt.

KOLĘDOWANIE Z VOX POPULI
Tradycyjnie już Ośrodek Kultury im. C. K. Norwida zaprasza na wspólne kolędowanie 
z Chórem Vox Populi pod dyrekcją prof. Rafała Marchewczyka. Koncert odbędzie się 
w kościele pw. Najświętszego Serca Pana Jezusa, 19 stycznia 2025 r. o godz. 17:00. 
Podczas koncertu można będzie usłyszeć i zaśpiewać kolędy znane i mniej znane, 
w autorskich opracowaniach dyrygenta.
Chór Vox Populi powstał w 2012 r. i działa pod dyrekcją Rafała Marchewczyka, założy
ciela i kierownika artystycznego chóru Krakowskiej Młodej Filharmonii. Podstawowy 
repertuar chóru stanowią utwory śpiewane a'cappella, poczynając od muzyki klasycz
nej i autorskich opracowań pieśni solowych, po transkrypcje utworów instrumental
nych i muzyki rozrywkowej. Wstęp wolny na koncert jest wolny. (f)

REKLAMA --------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

OŚRODEK KULTURY NORWIDA • INSTYTUCJA KULTURY MIASTA KRAKOWA
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ZAPRASZAMY DO BARÓW MLECZNYCH NA
SMACZNE I NIEDROGIE POTRAWY

• Bar „Bieńczyce”, os. Kazimierzowskie 22, tel. 12 648 15 10
• Bar „Centralny”, os. Centrum C1, tel. 12 644 14 95

• Bar „Szkolny”, os. Na Skarpie 24, tel. 12 644 34 02

• Bar „Północny”, os. Teatralne 11, tel 12 644 40 87

Bary zapewniają świeże i tanie dania 
tradycyjnej kuchni polskiej

Prokocim
działający od ponad 30 lat

BIURA:

• os. Na Lotnisku 1, U 24, 
tel. 12-648-40-92 
• ul. Okólna 4A, 
tel. 12. 655-01-42

email: zarzadca@prokocim.pl

ZAPRASZA WSPÓLNOTY 
MIESZKANIOWE

do współpracy 
w zarządzaniu nieruchomościami

• Dysponujemy doświadczonym zespołem, którego człon
kowie posiadają licencje państwowe - ich kompetencje są 
rekojmią profesjonalnej i rzetelnej dbałości o wasz budynek

• Gwarantujemy jasne i przejrzyste rozliczenie kosztów
• Prowadzimy przygotowanie i realizację przedsięwzięcia 

budowy instalacji ciepłej wody użytkowej w budynkach 
Wspólnot Mieszkaniowych - alternatywnie do remontu 
przewodów kominowych.

Vident ,

STOMATOLOGIA
PROTETYKA

lek. stom. 
Andrzej Zimoch 

tech. dent.
Marcin Słowiak

PEŁNY ZAKRES USŁUG 
KORONY, MOSTY, PROTEZY, 

EKSPRESOWE NAPRAWY

os. Boh. Września 1 
tel. 12 641 48 08 

12 645 93 33

••••••••••••••••••

BIURO
OGŁOSZEŃ
tel. 12 643-44-33

E-mail:
sekretariat@glos-tn.krakow.pl

ZAPRASZAMY

••••••••••••••••••
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N (21 III—20 IV). Twoje 
eprzeciętne zaangażowanie 

w sprawy zawodowe spędza Ci 
sen z powiek. Musisz koniecz-

Kraków
16 lutego 2025
g. 17.00, Scena NCK

Zaucha, Wodecki
BIG-BANDOWO

wykonawcy:
Big Band Dobczyce pod batutą Ernesta Heksel 
Weronika Kozłowska - śpiew
Marcin Jajkiewicz - śpiew

prowadzenie - Piotr Skóra

NOWOHUCKIE CENTRUM KULTURY • INSTYTUCJA KULTURY MIASTA KRAKOWA

I-I Biuro Organizacji Widowni NCK
tet. 12 644 02 66 wew. 55 
rezerwa cja (One k. kra kow. p L

SENTENCJA TYGODNIA:
Chętnie drugich napominamy, ale sami, upomnień 

niechętnie słuchamy.
- Eurypides

nie pomyśleć także o rodzinie 
i własnym zdrowiu. Kilka dni 
urlopu w miłym towarzystwie 
mogłoby uspokoić sytuację.
BYK (21 IV-20 V). Masz gest, 
lubisz od czasu do czasu spra
wić swoim bliskim niespo
dziankę, drobny prezent. Jesteś 
więc mile widzianym gościem i 
choć zasoby Twojego portfela 
topnieją, wkrótce pojawisz się 
kolejnej towarzyskiej imprezie. 
BLIŹNIĘTA (21 V-21 VI). Mo
żesz liczyć na pomoc koleżeń
ską w rozwiązaniu problemów 
rodzinnych. Taki wynegocjo

wany spokój to byłby czas na 
przemyślenie tego co było, mi
nęło i także szansa na zebranie 
sił do samodzielnego podboju 
świata.
RAK (22 VI-22 VII). Masz sze
reg nowych pomysłów, by 
uzdrowić sytuację w firmie. 
Będzie też okazja by porozma
wiać o finansach. Może uda Ci 
się przekonać szefa, że pod
wyżka wynagrodzenia byłaby 
najlepszą motywacją do więk
szego wysiłku.
LEW (23 VII-22 VIII). Oderwij 
się od codziennych kłopotów. 
Zauważ, że w Twoim otoczeniu 
jest wiele przyjaznych osób, w 
których towarzystwie można 
oczywiście ciekawie spędzić
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czas. Nie rezygnuj więc z ta
kich okazji.
PANNA (23 VIII-22 IX). Dobry 
czas na odbudowanie finan
sów. Może to będzie na przy
kład spotkanie ze znajomym, 
który w końcu zwróci Ci po
życzkę, a może szczęśliwy 
okaże się kupon toto-lotka? W 
każdym razie może pojawić się 
taka szansa.
WAGA (23 IX-22 X). Zdrowie 
Twoich bliskich spędza Ci sen z 
powiek. Siła Twoich argumen
tów być może będzie mieć tutaj 
zbawienny wpływ na podjęcie 
kuracji i zadbanie o kondycję. 
To potraktuj jako osobisty suk
ces.
SKORPION (23 X-21 XI). Twoje
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zdrowie ma się znakomicie, ale 
nie możesz przesadzać w po
dejmowaniu nieustannych, wy
magających wielkiego wysiłku 
zajęć. Spokojnie, rozłóż robotę 
na raty, a póki co znajdź trochę 
czasu dla swoich latorośli.
STRZELEC (22 XI-21 XII). O 
swoich planach zawodowych 
podziel się także z rodzinką i 
wysłuchaj opinii na ten temat. 
Usłyszane opinie ułatwią Ci 
podjęcie optymalnego kierun
ku działania. Unikniesz wów
czas pomyłek.
KOZIOROŻEC (22 XII-19 I). 
Masz mnóstwo ciekawych 
pomysłów do zrealizowania 
w kwestii własnego biznesu. 
Do odważnych - jak mawia-

ją - świat należy, próbuj więc, 
przekonasz się w praktyce jak 
wiele potrafisz.
WODNIK (20 I- 18 II). Jesteś 
przed podjęciem ważnej decy
zji co do życiowej inwestycji, 
jak na przykład zakup nowego 
mieszkania. Masz wątpliwości, 
ale zapewne w tych życiowych 
planach pomoże Ci rodzina.
RYBY (19 III—20 IV). Pamię
tasz o zobowiązaniach towa
rzyskich. Znajdziesz zapewne 
trochę czasu by spotkać się w f-
miłym, przychylnym Ci gronie. 
Takie spotkania mogą zaowo
cować nowymi, bardzo cieka
wymi znajomościami. Pamiętaj, \ 
nie samą pracą człowiek żyje.
- Samanta
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Stan polskiej psychiatrii i to nie tylko dziecięcej jest zatrważający. Brak też spójnych norm 
i przepisów, które obejmowałyby chorych i uprawnienia prawne służby zdrowia. 33-letni 
Jacek Z. mimo zdiagnozowanej choroby psychicznej, leków unikał, a odreagowanie kumu
lowanej agresji się cały czas w nim gromadziło. I znalazło swe ujście, gdy otrzymał na
gle wypowiedzenie z pracy. Bo szefostwo miało już dość jego zmian nastroju, nadmiernej 
asertywności i agresji, o jakości i terminowości wykonywanych zadań nie wspominając.

Odreagowanie agresją jest według psychologów najprostszym sposobem na chwilowe uwol
nienie naszej psychiki. Nie zawsze jednak na to czas i miejsce. Gorzej, gdy osoba jest chora 
psychicznie i kompletnie nie radzi sobie z atakami. A pan Jacek Z. mimo zdiagnozowanej 
psychopatycznej osobowości i zapisanych leków, niespecjalnie chciał je stosować, a wszelkie 
terapie też szybko porzucił. Bo jak twierdził w domu, kontroluje wszystko, co dzieje się w 
jego głowie. Jego koleżanki, koledzy i szef mają teraz na ten temat zdecydowanie inne zdanie. 
Ale do rzeczy - 33-latek skończył informatyczne studia i był zdecydowanie kreatywną osobą 
w swoim fachu. Pisanie programów komputerowych było jego pasją, jako typowy introwertyk 
potrafił sam przelewać swoje wizje na informatyczne kody. Aż wreszcie zgłosił się do niego 
polski oddział jednej z zagranicznych firm. Zajmujących się m.in. tworzeniem gier kompu
terowych. Przyjmujący go do pracy za naprawdę niezłe pieniądze, nie mogli kwestionować 
jego zdolności i wiedzy, mieli natomiast duże obawy, co do szans na jego odnalezienie się w 
korporacyjnym świecie. Nie wiedzieli nic o stwierdzonej chorobie psychicznej. Raczej zda
wali sobie sprawę, że aplikujący o stanowisko jest zamknięty w sobie, trudny we współżyciu, 
co często dotyka osoby wybitnie zdolne.
Jacek Z. mieszkający nadal z mamą, żył w swoim świecie do którego doszła konieczność po
jawiania się w pracy. Zatrudniający i tak poszli mu na rękę, wyznaczając mu jednoosobowe 
stanowisko i osobny pokój. I na początku wszystko szło całkiem nieźle, a przełożeni byli 
zadowoleni z jego osiągnięć.
Jednak po ponad pół roku efekty pracy pana Jacka przestały pracodawcę zadowalać. Rosz- 
czeniowość i konfliktowość spowodowały, że jego bezpośredni szef miał już tego dosyć i 
zasugerował szefostwu zmiany. Także jego współpracownicy na tym cierpieli, bo pracowali 
dla wspólnej sprawy i opóźnienia jednego z nich wpływały na realizację celu. A więc też na 
zarobki. Atmosfera zrobiła się nieprzyjemna, tym bardziej że 33-latek zachowywał się obce
sowo, obrażał wszystkich, nie docierały do niego żadne argumenty. Trzeba było to przerwać 
i wręczono mu natychmiastowe wypowiedzenie. Nagle i bez uprzedzenia.
Zawsze proces zwalniania w pracy, szczególnie w ciężkich czasach, jest traumatycznym wy
darzeniem. Znawcy twierdzą, że jest porównywalny do nagłej śmierci kogoś bliskiego. Gdy 
Jacek Z. usłyszał, iż jutro może nie przychodzić do pracy i jego szef położył mu na biurku 
odpowiednie pismo, najpierw zapadła cisza, a potem emocje oraz choroba psychiczna zro
biły swoje.
Mężczyzna wpadł w szał i najpierw zaczął demolować swój pokój. Komputery, monitor, dru
karkę, szafki i biurko. Przerażony przełożony uciekł, ale 33-latek następnie wpadł do jego ga
binetu niszcząc co popadło. Potem zaatakował w pomieszczeniu obok innych programistów. 

Trzymając w ręce składane krzesło zdzielił nim kolegę, a potem sekretarkę szefa. Biała gorączka nie ustępowała, 
wezwano policję i pogotowie. Dopiero po zniszczeniu kolejnego gabinetu, zmęczonego szaleńca udało się opano
wać. Zabierając go na oddział psychiatryczny.
Jednak te ponad 15 minut wystarczyło, aby spora część biura została zdemolowana - straty potem oszacowano na 
ponad 40 tys. zł - wszak rozbite trzy wysokiej rozdzielczości monitory kosztowały połowę tej kwoty. Zwolniony 
z pracy programista nadal przebywa w szpitalu na obserwacji. Od niej zależny też ciąg dalszy jego sprawy. Jeżeli 
potwierdzone zostaną wcześniejsze diagnozy, może się też okazać, że nie odpowiada ani karnie, ani finansowo za 
swój agresywny atak, (mar)

- Dzień dobry, ile kosztuje pokój w waszym ho
telu?
- To zależy od położenia.
- Jeśli o to chodzi, to ja zazwyczaj sypiam na 
prawym boku.

Przychodzi kobieta do lekarza i mówi:
- Panie doktorze, z moim mężem jest coś nie 
tak. Wczoraj wypił litr benzyny i poszedł biegać. 
Przebiegł pięć kilometrów i wrócił do domu.
- To rzeczywiście dziwne, bo po wypiciu takiej 
ilości powinien dobiec znacznie dalej.

Rozmawia dwóch kolegów:
- Dlaczego masz podbite oko i plaster na czole. 
Wypadek w pracy?
- Nie. Chciałem powiedzieć żonie, że jej zupa 
nie jest smaczna, ale bardzo smaczna. Tylko, że 
nie zdążyłem dokończyć zdania...

Rozmawia dwóch Kazachów:
- W tym roku swojej kobiecie pod choinkę ku
piłem wyjątkowy prezent.
- I co ona na to?
- Nie wiem, jeszcze nie znalazła. Tajga duża
jest.

INDYK NA SŁODKO-KWAŚNO
Śliwki moczyć ok. 12 godz. w wodzie z dodat
kiem skórki pomarańczowej. Indyka natrzeć 
solą i pieprzem, polać olejem, odstawić na noc. 
Następnego dnia indyka ułożyć w naczyniu ża
roodpornym, obłożyć go śliwkami i ćwiartkami 
jabłek. Całość polać półwytrawnym winem lub 
bulionem i sokiem z pomarańczy. Piec w temp. 
180 st. 45-50 minut. Przykryć naczynie pokryw
ką lub folią aluminiową. Co jakiś czas polewać
mięso, żeby nie wyschło. Podawać pokrojone na
porcje z kawałkami jabłek i śliwkami.
Składniki: udziec z indy
ka, 50 g suszonych śliwek, 
3 kwaśne jabłka, 4 łyżki 
oleju, szklanka bulionu 
warzywnego, skórka i sok 
z pomarańczy, sól, pieprz.
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